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Slovo starost y
Vážení spoluobčané,
zima je na ústupu a jaro se začíná pro-

bouzet. Rokem 2017 jsme se přehoupli 
do druhé poloviny volebního období 2014-
2018. Co se povedlo či nepovedlo, nechám 
na vás na občanech našeho města a míst-
ních částí. Město je zdravé a postupně 
se ho snažíme rozvíjet tak, aby se v něm 
žilo co nejlépe. Je mi jasné, že nemůžeme 
být nikdy spokojeni, čas běží dál. Musí-
me stále přemýšlet, jak učinit naše město 
ještě lepším. V dnešní době, kdy převládá 
administrativní byrokracie místních sa-
mospráv, to není lehký úkol. Samosprávy 
jsou zahlcovány nesmyslnými nařízeními 
a povinnostmi, které musí v daném roce 
plnit. Bohužel selský rozum a jednodu-
chost se pomalu vytrácí. Záměry, které by 
se daly zrealizovat v řádech týdnů, trvají 
měsíce a projekty, které by se daly realizo-
vat v řádech několika měsíců, trvají roky. 

Prvořadým úkolem města je zajištění 
bezpečnosti občanů, zajištění základních 
potřeb k žití v našem městě. Dalším dů-
ležitým úkolem je údržba majetku města 
a jeho zhodnocování. Každý rok se ma-
jetek snažíme modernizovat či opravit 
za pomocí finančních prostředků z dotací 
nebo rozpočtu města. Budování nových 
projektů si žádá vždy delší časový hori-
zont, aby daný projekt měl smysl a uži-
tek pro všechny obyvatele města a okolí. 
Nemohu zapomenout na podporu před-
školního a školního vzdělávání, které se 
za poslední dekádu posunulo mílovými 
kroky vpřed. Zázemí, kterým se mohou 
pochlubit naše základní škola a mateřská 
škola, nám mohou jiná města závidět. Ale 
i tak, podpora školství bude pokračovat 
i v dalším období. Je připraveno několik 
projektů, které by měly ještě více zvednout 
úroveň vzdělávání ve školských zařízeních 
v našem městě. Realizace bude záviset 
na finančních možnostech města.

/pokračování na straně 2/

V sobotu 19. 3. se v místní sokolovně konal trochu netradiční dětský karneval s názvem 
Hurá za eskymáky. Foto R. Stránský

V ý t ah do k nihov ny
Městská knihovna sídlí ve svých nyněj-
ších prostorách od roku 2009. Od samého 
počátku se ukazuje potřeba zjednodušit 
do knihovny přístup seniorům a mamin-
kám s malými dětmi neboli zbudovat vý-
tah. Tři sta let stará budova bývalé fary 
však patří mezi několik málo památkově 
chráněných objektů města Dolní Bousov. 
Při jakémkoli stavebním zásahu tak musí 
vlastník stavby žádat o schválení památko-
vý úřad. Níže citujeme vyjádření Ing. arch. 
Evy Vyletové z odboru péče o památkový 
fond Národního památkového ústavu.

Dobrý den,

zvážili jsme Vámi uvedený záměr přístavby 
výtahu k objektu bývalé fary a bohužel mu-
síme konstatovat, že z památkového hledis-
ka je umístění výtahové šachty na exteriéru 
budovy nevhodné. Budova fary v Dolním 
Bousově je solitérní stavba, která má zacho-
vánu původní hmotu s valbovou střechou, 
viditelnou i z dálkových pohledů (nejedná 
se o řadový městský dům, kde lze výtahové 
šachty většinou na dvorní straně situovat). 

/pokračování na straně 4/
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Zima skončila. Po letech si s námi tro-
chu pohrála jako za starých časů. Úklid 
sněhu z komunikací a chodníků, che-
mický posyp atp. nás letošní zimu přišel 
na 100 tisíc korun. Náklady na opravy 
vodovodu a porušených vodovodních pří-
pojek vinou silných mrazů, nebyly ještě 
vyčísleny. Jednalo se o dvě větší poruchy 
v ulici Lhotecká a v ulici Dlouhá u Piv-
ních lázní Relax. Dále tři menší opravy 
v ulici Spálená, Tovární a místní části 
Bechov. Úrazů bylo minimum. Zato děti 
si užily zimních radovánek až dost. Tím-
to bych chtěl poděkovat všem občanům, 
kteří se zapojili do úklidu sněhu během 
zimy, ač dle zákona to není jejich povin-
nost a přiložili ruku k dílu.

V letošním roce nás čeká velice důle-
žitá a potřebná investice – modernizace 
budovy vodojemu v Horním Bousově. Jed-
ná se o zásobárnu vody, která byla posta-
vena v letech 1975-1976 a je za zenitem 
životnosti. Městu se podařilo v roce 
2016 získat dotaci z grantu Středočeské-
ho kraje ve výši 1,7 mil. korun. V únoru 
letošního roku proběhlo výběrové řízení 
na zhotovitele stavby. Do soutěže se při-
hlásilo celkem jedenáct uchazečů. Nej-
výhodnější nabídku podala firma OBIS 
spol. s r.o. Nová Paka v celkové výši 
2.021.043 Kč bez DPH. Stavba by měla 
být zahájena v měsíci dubnu a bude trvat 
půl roku. Zmíněná rekonstrukce bude 
doprovázena občasnými krátkodobými 
odstávkami vody nebo poklesem tlaku 
vody, o čemž budou občané včas infor-
mováni. Důležité je říci to, že stavba po-
běží za plného provozu vodojemu a ne-
smí být narušena kvalita vody. Tímto 
bych chtěl apelovat na všechny občany, 
aby se chovali ke spotřebě vody hospo-
dárně a uvědoměle po celou dobu stavby. 
Zejména letní měsíce jsou do spotřeby 
vody těmi nejkritičtějšími. Doufám, že 
nenastanou žádné komplikace se záso-
bováním vody obyvatel našeho města 
a místních částí. 

Dále uvedu informace k dalším pro-
jektům. Počátkem měsíce března byla za-
hájena oprava chodníku v ulici Nádražní. 
Oprava měla být zahájena v závěru loň-
ského roku, ale počasí bylo proti. Proto 
se práce posunuly. Oprava chodníku by 
měla být dokončena do konce dubna. Prá-
ce provádí firma COLAS. V části od kři-
žovatky s ulicí Požárníků směrem k so-
kolovně bude povrch ze žulové mozaiky, 

od sokolovny k železničnímu přejezdu 
na Zahrádkách bude povrch proveden ze 
zámkové dlažby. 

Další chodník, který se opravuje, je 
chodník v ulici Příhonská. Povrch chod-
níku byl velmi narušen po stavbách z mi-
nulých let (plynofikace a kanalizace, 
propady po výkopech). Zejména občané, 
kteří mají problém s pohyblivostí, by měli 
pocítit lepší stav chodníku. Jedná se pou-
ze o přeložku stávající dlažby a zpevnění 
základní vrstvy pod zámkovou dlažbou. 
Práce provádí firma SVOBODA. Na ten-
to chodník by měla plynule navázat plá-
novaná oprava chodníků a místní komu-
nikace na Sídlišti. Zpracovaný projekt je 
ve fázi žádosti o územní a stavební povo-
lení. 

Rozpočet města na rok 2017 myslí 
také na opravu drobných kulturních pa-
mátek, ale i na opravu památek, které 
nejsou na seznamu Národního památ-
kového úřadu. Počátkem února podalo 
město žádost o dotaci z programu „Pod-
pora obnovy kulturních památek pro-
střednictvím obcí s rozšířenou působ-
ností“ na opravu krucifixu (kříže) u zr-
cadla v ulici Příhonská. Žádost o dotaci 
byla úspěšná, město získalo 110 000 Kč. 
Celkové náklady na opravu a restaurová-
ní činí 229 800 Kč. Práce provede aka-
demický sochař Martin Pokorný. Práce 
budou zahájeny dle počasí. Další domi-
nantou, která bude zrestaurována, bude 
kříž na kamenném podstavci na dolno-
bousovském hřbitově. Práce opět prove-
de ak. sochař Martin Pokorný. Náklady 
jsou naplánovány na 168 000 Kč a budou 
hrazeny z rozpočtu města.

Stejná dominanta je na hřbitově na Be-
chovi.  Kříž, který byl v havarijním stavu, 
odvezl na podzim loňského roku umělec-
ký kovář Pavel Kverek. Bude provedena 
replika, která bude navrácena zpět na stej-
né místo včetně nového pískovcového pod-
stavce.

Další kříž bude zrestaurován v pa-
mátkové zóně Střehom. Kříž se nachází 
ve svahu poblíž místní komunikace, která 
je napojena na příjezdovou komunikaci 
směrem od Oseka. Kříž je na seznamu kul-
turních památek. Zrestaurování provede 
ak. sochař Martin Pokorný. Náklady jsou 
vyčísleny na 139 725 Kč. Obě investice bu-
dou hrazeny z rozpočtu města.

Nyní se přemístíme do místní části 
Horní Bousov. V loňském roce rozhodlo 
zastupitelstvo města, na základě požadav-
ků občanů z uvedené místní části, o za-
chování budovy bývalé školy ve vlastnictví 
města. S tím, že se prostory budovy po-
skytnou občanům k různým činnostem 
v rámci kulturního a společenského vyžití. 
V roce 2016 se opravila střecha. Nyní jsou 
na řadě práce spojené s výměnou starých 
oken. V únoru proběhlo výběrové řízení 
na dodavatele nových oken. Nejvýhodnější 
nabídku podala firma OKAY – Plast s r.o. 
Sobotka v celkové výši 366 267 Kč s DPH. 
Okna budou dodána do šesti týdnů po ob-
jednání, tzn. na konci dubna. Další práce 
budou směřovat ke zprovoznění sociálních 
zařízení a prostor bývalých tříd. Investice 
budou hrazeny z rozpočtu města.

Další investicí v Horním Bousově bylo 
zakoupení ojetého hasičského vozu Renault 
G230 CAS15 pro místní jednotku hasičů. 
Vůz by měl nahradit stávající techniku, 
která už dosloužila. Vůz dodala firma 
HANDS s r.o., která se zabývá dovozem 
hasičské techniky. Náklady na zakoupení 
vozu činí 592 900 s DPH a město nákup 
zafinancovalo z vlastního rozpočtu. Ter-
mín slavnostního předání vozu se teprve 
plánuje. Občané budou včas informováni.

Město Dolní Bousov každý rok pod-
poruje z rozpočtu města spolky, sdružení 
a různé instituce dotací na jejich činnost. 
Nejinak tomu bude i letošní rok. Výší 
příspěvku byli zohledněni žadatelé, kteří 
pracují s mládeží a podporují její rozvoj. 
Žadatelé měli možnost podat vyplněné žá-
dosti o dotaci do konce roku 2016. Rada 
města na jednání počátkem března roz-
hodla o podpoře žadatelů v celkové výši 
254 000 Kč. 

Podrobný přehled viz tabulka:
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U příležitosti Mezinárodního dne Země pořádá 
Město Dolní Bousov ve spolupráci se Základní školou T. G. Ma-
saryka dne 21. dubna 2017 od 8.00 hodin ÚKLID Bousova a oko-
lí od odpadků PO ZIMĚ A PO LIDECH… Akce bude zahájena 
v 8.00 na školním dvoře, odkud společně vyrazíme uklízet odpad-
ky v lokalitě Dolního Bousova a blízkého okolí. 

Na výběr bude několik různých tras. Zveme všechny, kteří chtě-
jí udělat něco pro čistotu svého okolí, připojte se k nám! S sebou 
si vezměte rukavice a igelitovou tašku na sběr odpadu. Odpadky 
budou postupně vysypávány do pytlů, které zanecháme po trase, 
následný odvoz zajistí pracovníci MěÚ. Konec všech tras bude 
v 11.00 v prostoru sběrného dvora. 

V případě nepřízně počasí se akce nekoná a bude zvolen ná-
hradní termín. Tato skutečnost bude uveřejněna na webových 
stránkách města.                                                               M. Boček

Z radnice
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Energetick ý 
sloupek

Liberalizace energetiky neboli mož-
nost vstupu konkurenčních společností 
do energetického odvětví, které bylo 
dříve doménou dominantních společ-
ností jako ČEZ či RWE (dnes Inogy), 
měla přinést českým domácnostem sní-
žení nákladů za energie. To se částečně 
povedlo, bohužel však pro velmi malou 
část odběratelů. Po několika letech kon-
kurenčního prostředí se nyní v energe-
tice pohybuje více než šest desítek spo-
lečností, od kterých je možné získat 
dodávky plynu či elektřiny. Odběratelé 
tak musí být velmi pečliví při výběru 
svého dodavatele a hlavně sledovat vý-
hodnost svého produktu. 

Jsou dodavatelé, kteří mají i více jak 
50 ceníků na tyto dvě komodity a je té-
měř nemožné se orientovat ve všech 
a navíc si sledovat platnosti případných 
akčních cen. Velký počet ceníků však 
trápí i dodavatele samotné. Akčními ce-
níky se dodavatelé snaží svoje klienty 
uvázat smlouvami na několik let, nebo 
se je naopak snaží udržet při jejich vý-
povědi smlouvy. Bohužel nastávají situ-
ace, že v tak velkém množství ceníků 
ani nedojde k tomu, že tyto akční ceny 
jsou vyúčtovány ve fakturaci. V dnešní 
době je tedy velmi potřebné si fakturace 
sám kontrolovat, nebo na to mít odbor-
níka. Rozdíly v cenách jsou i více jak 
30 % a po letošní velmi chladné zimě by 
vás, jako odběratele mohla špatně účto-
vaná cena vyjít velmi draho.

Jan Matyásko

Tabulka -  Do t ace spolkům z r ozpoč t u 
měs t a na r ok 20 1 7

Název spolku Kč Komentář

Obec Baráčníků 5 000    příspěvek na činnost + na energie

Junák - svaz skautů a skautek 15 000    podpora činnosti, práce s mládeží

DBSK 50 000    
pořízení 4 ks bezpečnostních 
hliníkových branek pro mládež

SDH Horní Bousov 20 000    
příspěvek na činnost, kroužek 
mladých hasičů

Rybáři MO D. Bousov 15 000    činnost mládeže -rybářské závody

APROPO Jičín 8 000    sociál. služby denní stacionář

SDH Bechov 25 000    příspěvek na činnost mládeže v PS

AUTO MOTO KLUB 10 000    pořádání MR v autokrosu

Florbalová akademie viz. komentář 
snížení fakturace pronájmu haly 
o 15 000

SDH Vlčí Pole 15 000    příspěvek na činnost sboru

SDH Dolní Bousov 10 000    
příspěvek na činnost, zázemí 
JSDHO

Stojmír 5 000    příspěvek na činnost

ZO Čes. sv. včelařů D. Bousov 5 000    příspěvek na činnost

Petr Vinický 5 000    
účast na MS extrémní překážkový 
běh Kanada

ProBousov, z.s. 21 000    
činnost dětského čtenářského 
klubu

Jedličkův ústav Liberec 10 000    
elektrostimulační přístroj pro 
postižené

Přírodovědný kroužek D. Bousov 10 000    činnost kroužku

Stolní tenis D. Bousov, z.s. 15 000    nákup hracího stolu

Armvrestling Dolní Bousov 10 000    
činnost klubu + bezplatné 
poskytnutí Sokolovny  pro MR

Celkem 254 000     

Miroslav Boček
starosta města
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K rátce z  Bousovska
Výtah do knihovny 

/dokončení ze strany 1/

Přístavba výtahu byť situovaná na dvorní 
straně by v daném případě výrazným způso-
bem zasáhla do celkového vzhledu stavby, 
a to s ohledem na dálkové i blízké pohledy 
z okolí. Budova fary si velmi dobře zacho-
vala původní charakter včetně vstupních 
dveří, tabulkových oken v líci fasády a byla 
opravena s respektem k historickému detai-
lu i celkové hmotě. S ohledem na zachování 
celkového charakteru objektu a vnější po-
hledy byly například řešeny vikýře ve střeše, 
aby tyto pohledy nenarušily. Omlouváme 
se, že Vám nemůžeme v dané věci s ohle-
dem na výše uvedené důvody poskytnout 
kladné vyjádření.

Při prvním pokusu byla tedy žádost 
o schválení přístavby výtahu památkáři 
zamítnuta. Dle slov pana starosty Boč-
ka však bude město i nadále hledat cesty 
pro realizaci bezbariérového přístupu 
do knihovny.                                    D. Říhová

Baráčnický ples v Dolním Bousově. V so-
botu 11. 2. 2017 jsme po několika letech 
pořádali bál v sokolovně. Byla příjemně 
vytopena a vyzdobena. Účast byla přimě-
řená. Hrála nám hudba „MIX MUSIC“ 
pod vedením Václava Hašlara z Bakova 
n. Jizerou. Občerstvení nám zajistila fa 
HOLLAS-CATERING. V nabídce byly 
chlebíčky, vepřový guláš, klobásy, párky 
a pití všeho druhu. Hezky se tančilo a ne-
chyběla dobrá nálada. Soutěžilo se o dort, 
soudek piva od fy WURTH  a dražila se 
uzená kýta. Tombola byla též bohatá, 
podílelo se na ní 20 sponzorů, tímto jim 
děkujeme za přízeň. Vše jednou končí, 
i tento bál. Rozcházeli jsme se nad ránem 
a těšíme se na příště.             D. Karásková

Auto moto klub Dolní Bousov Vás zve 
na motoristické a kulturní akce, které se 
uskuteční na závodišti Rachvala v roce 2017:

• V sobotu 13. května: Motocross – Pě-
nička CUP,

• v pátek 23. a v sobotu 24. června: Fichtl 
Mazec – 24hodinový závod Fichtlů,

• v sobotu 8. a v neděli 9. července: Auto-
cross akademie – závody dětí,

• v sobotu 5. a v neděli 6. srpna: Auto-
cross Mezinárodní mistrovství České 
republiky – hlavní závod sezony

• v sobotu 9. září: koncert 10 kapel a vol-
ba Metalové miss 2017,

• v sobotu 16. září: Motocross Balti CUP. 

Všichni jste srdečně zváni.
J. Procházka

Mateřská škola v Dolním Bousově ozna-
muje: Zápis do mateřské školy se koná 
ve dnech 4. a 5. května 2017 (čtvrtek, 
pátek) od 13.00 do 16.00 hodin. K zápi-
su s sebou přineste vyplněnou přihlášku 
do MŠ (potvrzenou od lékaře), svůj prů-
kaz totožnosti a rodný list dítěte. Přihláš-
ka je k vyzvednutí v mateřské škole nebo 
ke stažení na stránkách školy. Těšíme se 
na vás!                                      M. Ryklová

Mámo, táto, pojď si se mnou hrát do škol-
ky! Zveme děti a rodiče na hraní v mateř-
ské škole. Hraní začíná od středy 24. 5. 
2017 a končí středou 28. 6. 2017. Hrát si 
můžete od 14.30 do 16.00 hodin. Konkrét-
ně se bude jednat o tyto středy: 24. 5. 2017, 
31. 5. 2017, 7. 6. 2017, 14. 6. 2017, 21. 6. 
2017 a 28. 6. 2017. Místem konání budou 
třídy BERUŠKY a SLUNÍČKA mateřské 
školy v Zahradní ulici č.p. 534. Těšíme se 
na vás.                   Kolektiv mateřské školy

Chystáte jarní úklid v šatníku? Město 
Dolní Bousov ve spolupráci s Diakonií 
Broumov provozuje dva bílé kontejnery 
na použitý textil. Čistý použitý textil a dal-
ší věci pro humanitární pomoc není potře-
ba vozit pouze na sběrný dvůr, ale lze ho 
kdykoliv a pohodlně odevzdat do kontej-
neru v ulici Požárníků. 

Jaké věci lze do kontejneru odevzdat?

• letní a zimní oblečení (dámské, pánské, 
dětské),

• lůžkoviny, prostěradla, ručníky, utěrky, 
záclony…

• peří, péřové a vatované přikrývky, polš-
táře, deky, spací pytle…

• obuv – svázanou, aby se páry nerozho-
dily,

• tašky, kabelky, batohy - ale jen funkční,

• plyšové hračky.

Savý textil může být i potrhaný, jelikož se 
upotřebí na čistící hadry.

Co se dále děje s použitým oblečením, tex-
tilem a obuví? Vše je odváženo do Diako-
nie Broumov, kde se dále přetřídí na věci 
použitelné k humanitárním účelům (ty 

jsou předány do výdejních středisek Dia-
konie pro sociálně potřebné občany) 
a na věci neupotřebitelné k humanitár-
ním účelům, které se použijí k dalšímu 
průmyslovému zpracování (např. v auto-
mobilovém a stavebním průmyslu nebo 
na výrobu přikrývek a úklidových hadrů). 
Usnadněte si jarní úklid a dejte použitému 
textilu a hračkám další šanci posloužit po-
třebným.                                     D. Říhová

Sběr papíru. Důležitým zdrojem financí 
pro školu je i jarní a podzimní sběr staré-
ho papíru a kartonu. V loňském kalendář-
ním roce jsme takto získali 90 tis. Kč. Pe-
níze ze sběru jsou rozděleny na polovinu 
a podle odevzdaných kilogramů přiděleny 
jednotlivým třídám, školním družinám 
a třídám v mateřské škole. Jarní sběr papí-
ru proběhne 11. – 12. 4. 2017. Pokud máte 
doma starý papír a chcete podpořit školu, 
budeme Vám velice vděčni.      K. Karnová

Cvičení pro děti a maminky. Každou stře-
du od 17 hodin nabízíme v malé tělocvič-
ně ZŠ cvičení pro děti ve věku mezi 2 a 7 
lety. S sebou vezměte karimatku, přezův-
ky a pití. Vstupné činí 50 Kč pro maminku 
a dítě, popřípadě každé další dítě 10 Kč. 
Začínáme od dubna.                  V. Míčová

Pozvánka na besedu s promítáním. 
Ve středu 26. 4. 2017 od 14.45 pořádá 
Přírodovědný kroužek promítací besedu 
s RNDr. Antonínem Kůrkou o zdejším 
hmyzu, především o motýlech. Besedovat 
budeme v podkroví knihovny a infocentra 
v Dolním Bousově. Srdečně zveme i zá-
jemce z řad veřejnosti.             P. Bartková

Pochod z Bousova do Bousova. Srdečně 
zveme na 9. ročník turistického pochodu 
za přírodou a pamětihodnostmi Dolno-
bousovska, který pořádá Infocentrum 
Dolní Bousov. Pochod se uskuteční v so-
botu 13. května 2017. Sraz účastníků v 7.45 
na vlakovém nádraží Dolní Bousov, v 8.00 
odjezd vlakem do stanice Bechov (příjezd 
8.06, čekat můžete samozřejmě i zde). Pak 
čeká účastníky trasa přes Petkovy a Čížov-
ky do Domousnic. Komu to bude stačit, 
ve 13.40 jede autobus zpět do Bousova. 
Ostatní mohou pokračovat přes Veselici, 
Křižánek, lesem k Schöftovým a do Bou-
sova. Délka celé trasy je 15 kilometrů, jen 
do Domousnic asi 6 km. Možnost občer-
stvit se bude v Domousnicích. Je vhodné 
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mít s sebou svačinu a pití. Další program 
po cestě bude upřesněn. V jednání je ná-
vštěva domousnického zámku či mlýna 
na Čížovkách. Jak se již stalo tradicí, 
půjdou účastníci společně, bez nutnosti 
projít všemi kontrolami na trase pochodu. 
Výlet je vhodný i pro rodiny s dětmi.

M. Ječný

Publikace o našem regionu. Regionální 
knihovnička dolnobousovska se počátkem 
roku rozrostla o publikaci autora PhDr. Jiří-
ho Waldhausera s názvem Archeologie kra-
je básníků, archeologie Sobotecka v Českém 
ráji. Publikace popularizačním způsobem 
přibližuje okolnosti a místa archeologic-
kých nálezů na sobotecku a dolnobousov-
sku. Obsah publikace slovy autora:

„Čtenář se bude moci seznámit například 
s kamennými sekerami prvních zemědělců 
(Rytířova Lhota), pohřebištěm popelnico-
vých polí (Dobšín), jeskyní Keltů (Dobšín/
Podkost), hradištěm našich předků (Poráň 
u Střehomi), tvrzemi středověku (Rakov, 
Plhov), zaniklými vesnicemi (Křižánky, Vr-
bice, Proseč), poklady bronzových i stříbr-
ných předmětů (Střeleč, Prachovské skály), 
dokonce bude řeč o nálezu zlata v hrobě 
na rozcestí Pomníky mezi Podkostí a Žeh-
rovem a mnohém dalším. Přímo na území 
města Sobotky figuruje málem třicet loka-
lit, některé dosud skrývající tajemství jako 
například údajné mohyly pod Humprech-
tem. Co se týče přímo Dolního Bousova, 
pak nejvíce archeologických nálezů je 
z pole nedaleko dolnobousovské čtvrti Za-

hrádky. Odhaduji, že dvě tehdejší padesát-
nice paní Šemberová s Matějkovou nasbí-
raly necelý půl metrák střepů středověké 
keramiky. I tak je Dolní Bousov se svými 
téměř dvěma desítkami archeologických 
nalezišť mocností mezi jinými místy Sobo-
tecka. Lidé tu žijí od konce doby kamenné 
dodnes. Naši přímí předci minimálně 1200 
let.“

Knihu vydalo Regionální muzeum a ga-
lerie v Jičíně v roce 2017. Vydání bylo 
podpořeno městem Dolní Bousov a obcí 
Rohatsko. Kniha je celá vytištěna na kří-
dovém papíře, má 141 stran a obsahuje 
mnoho map a barevných fotografií. Kni-
ha stojí 260 Kč a je ke koupi v infocentru 
v Kostelní ulici.                          D. Říhová

V této rubrice je místo i pro vaše sdělení, názory a zajímavé informace, na které byste rádi upozornili další obyvatele Dolního 
Bousova a okolí. Své příspěvky zasílejte emailem či poštou do redakce nebo je přineste osobně do infocentra v Kostelní ulici. 

Nejstarší zmínka o kostele v Dolním Bousově pochází z roku 1352. Za třicetileté války roku 1639 byl kostel pobořen a na hřbitově byl 
postaven provizorní dřevěný kostelík. Stavba současného kostela svaté Kateřiny byla zahájena v roce 1755 zásluhou hraběte Václava 
Kazimíra Netolického. (Viz tajenku) dostavěna až v roce 1832.



www.infocentrum.dolnibousov.cz

Z p r a v o d a j  m ě s t a  D o l n í h o  B o u s o v a
RůznéBousovák

Ročník 53 - číslo 2/2017 www.dolni-bousov.cz6

Zpěv y Bousovské – aneb jak se 
u nás zpí vávalo

A to zpívávalo jak při práci, tak i po prá-
ci, v kostele, s muzikou i bez muziky, smut-
ně i vesele. Tak tohle jsme si přišli vyjasnit 
koncem ledna na naši milou faru. 

V městské knihovně zavládla tradičně 
příjemná atmosféra, zavoněla i káva. Účast 
diváků byla rovněž tradičně – skromná, 
holt masové zábavě je dnes těžké konkuro-
vat. Ale zážitek to byl mimořádný. Tímto 
tématem se zde totiž dlouho nikdo neza-
býval. A tak protagonistka pořadu Pavla 
Bartková opravdu objevila netušené. Prý 
to začalo nenápadně. Nabídkou Národ-
ního ústavu lidové kultury ve Strážnici. 
A z tohoto centra moravského folklóru 
vedly další nitky do akademických ar-
chivů a ty vydaly pozoruhodný soubor 
převážně lidových písní z našeho kraje. 
Už některé ty názvy našemu uchu laho-
dí: V Semtinách u Kosti jsou lípy zelený, 
K Vošťovicům dlouhá míle, Nad Sobotkou 
je háječek. Mezi sběrateli těchto skvostů 
lze identifikovat takové osobnosti, jako 
soboteckého rodáka Miloše Peldu (1879-
1954) nebo slavného folkloristu a spiso-
vatele Josefa Štefana Kubína (1864-1965). 
Ale povídáním o samotných písničkách 
to zdaleka neskončilo. Paní Pavla Bartko-
vá ty skoro dvě desítky písní nastudovala 
a považte, bez hudebního doprovodu (!) 
skoro všechny onoho večera přezpívala. 
Mně to přišlo jako zázrak.

Krom uměleckého zážitku to byl také 
úctyhodný výlet do historie. A tak tu nemo-
hl chybět náš výsostný regionální historik 
Karol Bílek. Vzal to hezky z gruntu od So-

boteckého graduálu z r. 1537 přes mnohé 
další církevní písně, popsal 300 let starou 
historii známé písničky Znám já jeden 
krásný zámek nedaleko Jičína, představil 
krásné sborníky místních písní ze začát-
ku minulého století. Vzpomenul i místní 
pěvecké sbory se slavnou historií. Bousov-
ský Stojmír, který zpíval už při položení 
základního kamene Národního divadla. 
Slavnou historii má i sobotecký Bendl. Při-
pomínám, že nese jméno po Karlu Bendlo-
vi (1838-1897), který byl ve své době třetím 
nejoblíbenějším skladatelem po Bedřichu 
Smetanovi a Antonínu Dvořákovi a také 

významným sbormistrem pražského Hla-
holu. My víme, že dnešní pěvecký soubor 
Stojmír-Bendl se úspěšně snaží na tyto tra-
dice navázat. A v repertoáru má mimo jiné 
Písničku bousovskou, kterou složil bývalý 
sbormistr Stojmíra Josef Severa.

Představen byl toho dne bohatý regio-
nální písňový materiál. Vedoucí dolnobou-
sovské „kultury“ Dita Říhová vše nabízené 
pečlivě zdokumentovala, a tak se nejspíš 
v dohledné době dočkáme jakéhosi zpěv-
níku těchto místních písní v edici BRK 
(Bousovská regionální knihovnička). Bu-
deme se těšit.                         Tomáš Grindl

Česk ý svaz včelař ů v roce 20 16
Rok 2016 nebyl včelařsky tak příznivý 

jako předchozí. Zima byla mírná. Jaro 
začalo pro včelaře příznivě. Teplejší dny 
střídaly chladnější, takže včely měly do-
statek času na udržení kroku s přírodou. 
Projevilo se to na první vytáčce květové-
ho medu. Pak přišlo období méně přízni-
vé a smíšeného medu bylo málo. Rovněž 
medovicového medu bylo méně a ten, kdo 
včelstva vyždímal z medu květového, tak 
medovici neměl skoro žádnou. I přesto, že 

dochází ke kácení vzrostlých stromů v ob-
cích a pěstování monokultur zemědělců, 
dá se rok hodnotit jako dobrý. 

Stav včelstev v našem spolku má posled-
ní roky plynule vzrůstající tendenci, což po-
tvrzuje i přehled za posledních 5 let:

• Rok 2012 – 658 včelstev
• Rok 2013 – 640 včelstev
• Rok 2014 – 680 včelstev
• Rok 2015 – 708 včelstev

• Rok 2016 – 734 včelstev

Zrovna tak mírně roste i počet členů 
spolku: v roce 2012 – 67, v roce 2013 – 67, 
v roce 2014 – 68, v roce 2015 – 70 a loni 
72. Do našeho spolku přibyli – přítel Petr 
Richtr z Petkov, Martin Hazdra z Bakova 
nad Jizerou, Pavel Šafr ze Sobotky a Jiří 
Vávra ze Lhotek. Seniorem je přítel Jan 
Šolc z Vlčího Pole ve věku 95 let. Zemřel 
přítel Štěpánek z Ošťovic.
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Zdravotní stav včelstev

Vyšetření zimní měli dopadlo dobře. 
Přeléčovat museli pouze ti, kteří měli 
více jak 3 roztoče na včelstvo. Přeléčení 
se provedlo nátěrem plodu s následnou 
fumigací.  

Schůzovní činnost

V loňském roce se kromě výroční člen-
ské schůze konaly 3 schůze výboru rozšíře-
ného o důvěrníky. Těchto schůzí se pravi-

delně účastní asi 20 členů, tj. téměř třetina 
našeho členstva, což zaručuje i dobrou 
informovanost v celé naší organizaci.

Na výborových schůzích jsme zejména 
projednávali:

• léčení včelstev – jarní, letní, podzimní

• nahlášení stavu včelstev v září – dotace 
na zazimování

• výplatu státního příspěvku

• běžné organizační záležitosti

Naše organizace poměrně dobře fun-
guje díky práci důvěrníků v jednotlivých 
obcích.  Bez jejich úsilí bychom nedokázali 
zajistit léčení včelstev. Důvěrníků je celkem 
18 a děkuji jim za jejich celoroční práci. 
V rámci osvětové a kulturní činnosti se ko-
nala jedna přednáška – přednášel nám př. 
Sláma z Havlíčkova Brodu a spolu s organi-
zací Žďár se někteří z nás zúčastnili návště-
vy přítele Vrzáně v Chlumci nad Cidlinou.

Za výbor ZO ČSV Dolní Bousov 
Zdeněk Srb

Jak jsme dělali  bál a v ůbec něco 
o baráčnících

Únor už je minulostí, ale na pěkné zá-
žitky se tak snadno nezapomíná. Tyto mé 
jsou z příprav baráčnického bálu i z něho 
samotného. I když o tom všem podstat-
ném, co je třeba zařídit, nemám představu, 
věřím, že rychtář a konšelstvo vše vyřídí. 
Naše obec baráčníků v Bousově na svém 
zasedání zvažovala: Konat bál, či niko-
li. Budeme mít na úhradu všech výdajů 
s ním spojených nebo je to omyl. Po zvá-
žení všech pro a proti jsme na jednom za-
sedání zvolili ANO. Poslední roky býval 
náš baráčnický bál vždy v sálu bousovské 
Staročeské restaurace, pro nás svými pro-
storami tak akorát. Ale nyní, v bousovské 
renovované Sokolovně, v prostorách tak 
rozlehlých? Nu, rozhodli jsme a bylo nut-
no konat. Samo se nic nezdaří. 

Kdo mohl, zapojil se. Rozdělili jsme si 
ulice a týden před bálem vyšli zvát s nabíd-
kou levnějších vstupenek, dům od domu. 
Nemyslete, že je to snadná věc. Ne všude 
na laskavé oslovení dostanete laskavou od-
pověď (např. děkujeme, nemáme zájem). 
Velmi úsměvné je dělat, že nejsme doma, 
když opak je viditelný. 

Další tradicí příprav našich baráčnic-
kých bálů je pečení dortů. Jsou určeny 
do tomboly. Jsou „domácí“, dobré, čer-
stvé a krásné. (Použila jsem radu Pet-
ra Novotného z televize: „pochvalte se 
sami, nikdo jiný to za vás neudělá“, což 
v našem případě není tak docela pravda.) 
Peče se ve čtvrtek před bálovou sobotou, 
v pátek se zdobí. Bez šikovných rukou 
našich tetiček a jejich nadšení, by se neu-
dělalo nic. Prioritou je dobrá organizace. 
Tu má zkušená organizátorka a hospody-

ně naše panímaminka Karásková. Vše 
šlo jako na drátku. K dispozici máme 
na rychtě tři elektrické trouby, dva vý-
konné šlehače a další potřeby. To násobe-
no ochotou dovedných rukou způsobilo, 
že v pátek ráno bylo na stolech prostřeno 
dvacet upečených dortů, žádní mrňous-
kové. Po jejich rozkrojení na výšku jich 
tu rázem sedělo čtyřicet. Pěkná podíva-
ná. Nevšední. Mohlo nastat plnění, na-
tírání, obalování boků v nastrouhaných 
oříšcích a zdobení. 

Další potřeba - zhotovení krémů. Ze 
šlehačů, i těch přinesených z domovů se 
jen kouřilo, z jednoho doopravdy. Shořel 
též ohřev vody na mytí nádobí. Tady uplat-
nil fortel rychtář. Rychle sehnal náhradní 
díly a sám opravil. Krémy byly dokončeny, 
umělecká práce „zdobení“, mohla začít. 
V téhle činnosti vyniká tetička Pávová. 
S obdivem jsme sledovaly a snažily se na-
podobit její tvoření. Tu přesnost, kreativi-
tu a rychlost nelze, než jen částečně. Kdo 
umí, ten umí. Alenčiny dorty jsou jeden 
krásnější než druhý a každý jiný. 

Nastalo čtvrcení dortů, usazení na tác-
ky a uzavření do dortových krabiček. A je 
tu další akce, jejich složení. Opět, bez 
šikovnosti to jde těžko, někomu vůbec. 
A zase se osvědčily šikovné ruce, zvláště 
rychtářovy. Následoval transport, nalože-
ní - vyložení, práce s přípravou sálu, vý-
zdobou, zajištění šatny, tomboly, poklad-
ny, pohoštění, obsluhu a hlavně hudbu. 
Kdo ví co ještě, já ne.

Na závěr - bál se vydařil. Dle názorů 
mnoha zúčastněných i z našeho vyúčtová-
ní a to vše i díky ochotné obsluze a dobré 

organizaci. Zdaru přispěla nemálo i oběta-
vost našich sponzorů - dárců do tomboly. 
Nejvíce však koruna bálu – hudba. Žádné 
dlouhé pauzy, jedna skladba za druhou 
od pěti muzikantů a jedné zpěvačky hu-
dební skupiny Václava Hašlara, muzi-
kanta za klávesami, pěkně „od podlahy“. 
Nějaký sem-tam netrefený tón jsme ihned 
zapomněli, nejsme kontroloři, byli jsme se 
bavit a zatančit si. 

Námaha všech účastněných na přípra-
vách byla odměněna spokojeností dru-
hých. Obec Baráčníků u nás v Bousově je 
složena převážně z kategorie lidí středních 
let a nás dříve narozených. Ale jak vidíte, 
nejsme do starého železa, ještě leccos 
zvládneme. Máme totiž bohatství, které 
vy, mladí nemáte a to je čas. Snažíme se 
jej využít smysluplně, ke společné rados-
ti a pomoci druhým, seč nám síly stačí, 
v duchu slov naší hymny: „...Baráčník, 
ten má vždy jeden cíl, pomáhat druhým ze 
všech svých sil. Za vlast svou krásnou Bohu 
děkuje, jazyk český a národní zvyky nade 
všechno miluje, přičiň se každý, co síla tvá, 
aby lid náš lépe žil, z celé duše utužil pouta 
bratrská ve své otčině, láskou k vlasti, náro-
du a svojí rodině.“ Uvítáme každého, kdo 
mezi nás příjde. Na našich setkáních jed-
nou v měsíci pod vedením rychtáře jsme 
informováni z různých oblastí dění kolem 
nás, něco i z přírody či kultury, sdělujeme 
si své zážitky, diskutujeme, vzpomínáme, 
radíme se, nechybí ani pohoštění, zpívá-
me s doprovodem varhánek. Je nám dob-
ře, přijďte i vy mladí a mladší. Rádi vás 
uvítáme. Vybočte z uspěchaného proudu 
dnešní doby.                    Helena Čmelíková
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Nehmotné dědict v í 
našich př edků

Do bohatství našeho kraje patří také 
písně. Lidé si jimi zpříjemňovali každo-
denní práci, vyzpívali své štěstí, radost 
i bolest…

Na přelomu 19. a 20. století jsme ještě 
byli součástí Rakouska – Uherska. O to 
více ve Slovanech žila myšlenka vlastenec-
tví, národního cítění a hrdosti. Mezi sbě-
ratele lidové slovesnosti u nás nepatřili jen 
Němcová, Bartoš či Erben, ale celá řada 
dalších, dnes už neznámých, kteří zapiso-
vali písně, pověsti, pohádky v zapadlých 
koutech celé naší vlasti. V našem kraji to 
byli např.: J. E. Jankovec, Jaroslav Havel-
ka, J. Š. Kubín, B. Koutníková, Josef Svá-
rovský a Ludvík Kuba (malíř a hudebník). 
Chtěla bych připomenout také osobnost 
paní Barbory Hoblové (1852-1923), po-

cházela z Nymburka, r. 1879 se provdala 
za Antonína Hobla, profesora na Peka-
řově gymnáziu v Mladé Boleslavi. Cesto-
vala po celém okrese, navštěvovala malé 
vesničky (Řepov, Kolomuty, Holé Vrchy 
aj.). Zapisovala vyprávění pamětníků, vy-
kupovala součásti lidových krojů, zdařile 
dokumentovala kresbou prvky lidového 
stavitelství (zvoničky, části chalup…). Její 
sbírka dodnes obohacuje Národopisné 
muzeum v Praze a muzeum v Mladé Bo-
leslavi. Velmi podrobně se věnovala téma-
tice narození dítěte v lidovém prostředí. 
Svou prací významně přispěla k realiza-
ci Národopisné výstavy českoslovanské 
v Praze r. 1895.

Díky projektu Tady jsme doma – Re-
gionální folklór do školy jsem se dostala 

k lidovým písním, které se na Jičínsku 
a Mladoboleslavsku zpívaly kolem roku 
1900. Ze slov a melodií se dá vyčíst mno-
ho. Třeba to, jak se tenkrát lidé oblékali, 
co pro ně bylo důležité. Většina písniček 
je o šťastné i nešťastné lásce, o vojně, 
o řemeslech. Z některé písničky vyzařuje 
radost a spokojenost, jiná je čtverácky ve-
selá, další spíše filozofická nebo smutná.

Můj dědeček vzpomínal, jak si jeho ro-
diče při práci dvojhlasně zpívali. On prý si 
vždycky vlezl pod stůl a ani nedutal, jak se 
mu to líbilo. Tím, jak člověk zpívá, posílá 
do světa „něco ze sebe“. Když do zpívá-
ní vložíme srdce, stává se velmi tvořivou 
a obohacující činností. Zkusme se k němu 
vrátit, například ukolébavkou našim nej-
menším nebo některou z krásných písní 
našeho kraje. Při besedě s regionální písní 
zazněla myšlenka vydání zpěvníku našich 
lidovek. Bylo by krásné, kdyby se zase zpí-
valo, že v Semtinách u Kosti jsou lípy zele-
ný, nebo že k Vošťovicům je dlouhá míle... 

Pavla Bartková

Dolnobousov sk ý skaut
V listopadu jsme navštívili mladobo-

leslavský bazén, poté jsme šli na Staré 
město, kde jsme navštívili jeho podzemní 
katakomby.

V prosinci se konala dvoudenní vá-
noční schůzka s přespáním. Symbolický 
rámec byly ukradené Vánoce, kde děti 
museli pomocí indicií a šifer najít a se-
stavit stromeček, aby se mohli rozdávat 
dárky. Krom toho celé dva dny jsme 
hráli různé hry, udělali si klubovní kino 
a správně a Vánočně jsme se najedli. 
Den před Vánoci jsme každoročně roz-
nášeli Betlémské světýlko, kdy patrola 
skautů chodila po DB a zdarma rozdá-
valo Betlémské světlo. Kromě toho si 
bylo možno světýlko vyzvednout taktéž 
na faře v DB, na náměstí v DB a v klu-
bovně skautů v DB. 

Po Vánočních prázdninách jsme se opět 
sešli v plném počtu a s chutí dále pokra-
čovat. Po registraci letos máme po dlou-
hé době opět plné klubovny. Dohromady 
máme registrováno skoro 35 členů ve skaut-
ském oddíle v Dolním Bousově a Obrubech.

Na únor jsme měli naplánované dvě 
výpravy. První byla do Liberce, kam jsme 
se vydali na celý den a navštívili jsme 
tam městský bazén, poté zašli na společ-
ný oběd a zbytek odpoledne jsme strávili 
s dětmi v IQ Landii. Na tuto výpravu jsme 
se vydali společně se skauty s Kněžmosta 
a bylo na ní téměř 40 dětí. Ke konci měsí-
ce jsme se vydali ještě do Mladé Boleslavi 
do kina, kde jsme společně shlédli animo-
vaný film Pes Rocku. 

Druhý víkend v březnu se uskutečnila 
první část vzdělávacího a motivačního 

kurzu pro vedoucí z okresu a kraje Plejády. 
Tento kurz oddíl Dolní Bousov pomáhá 
pořádat. Třetí víkend je okresní akce s ná-
zvem Myška věc pro vedoucí, kterou také 
oddíl Dolní Bousov pomáhá pořádat. Jed-
ná se o sérii přednášek na téma - Hospoda-
ření, Propagace skautingu, Zakázaná léta 
skautingu, Motivace, cestování se skau-
tingem a mnoho jiných a v noci pásmo 
zážitkových her. Čtvrtý víkend jsou me-
zioddílové sportovní hry, kde oddíly DB 
budou, stejně jako vloni, soutěžit ve třech 
sportovních disciplínách proti Mnichovu 
Hradišti a Kněžmostu. Tento rok se hry 
pořádají v Kněžmostě.

Kdo by se k nám chtěl přidat, nechť 
nás navštíví V DB v klubovně na Baráčnic-
ké rychtě a to: středa, starší kluci a hol-
ky od 18.00 hod a v pátek, mladší kluci 
a holky od 17.00 hod. V Obrubech máme 
schůzky každé úterý od 17.30 hod v klu-
bovně za obecním úřadem.       Vojta Floriš

LECCOS pro pěstounské rodiny na Blatech
Nezisková organizace LECCOS, z. s. 

se věnuje doprovázení pěstounských ro-
din a pořádá pro ně řadu akcí v různých 
regionech naší republiky. Chtěli bychom 
také pěstouny z okolí Dolního Bousova 

pozvat na jednu z našich vzdělávacích 
akcí. Víkendový vzdělávací seminář 
v nedaleké obci Blata v Penzionu Diana 
nese název Hra jako nástroj komunikace 
a výchovy.  Pod vedením pana Jaroslava 

Nouzi, lektora s mnoholetými praktický-
mi zkušenostmi, se uskuteční ve dnech 
22. až 23. 4. 2017. Pobytová akce je ur-
čena pro celou pěstounskou rodinu. Pro 
děti je zajištěna celodenní péče a pestrý 
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V zpomínk y na válku – obec Březno 
Dne 21. ledna roku 1940 obsadilo ně-

mecké vojsko v naší obci školu, sokolovnu 
a zámek, ve kterém umístili dívčí gymná-
zium z Krakova. Byly to většinou dcery 
vyšších důstojníků wehrmachtu. Třídy 
naší školy byly přemístěny do vedlejší obce 
Židněves, do hostince „U Kalivodů“ a část 
do Hospodářského družstva. V té době 
byly poměry neutěšené. Vypukla epidemie 
chřipky a spalniček. Vznikaly velké obtíže 
zejména se zásobováním a s ubytovává-
ním německých profesorů, které nikdo 
nechtěl vzít na byt. 

Lidé museli být opatrní a raději ne-
mluvit o válce. Pro každou maličkost byli 
ihned odváženi na gestapo a vyšetřováni, 
jako například bratři Podobských. Byli 
zatčeni pro ilegální činnost, později však 
propuštěni. V nedalekých Dolánkách byla 
rodina Zajícových konfidentem gesta-
pa udána pro přechovávání zbraní. Otec 
a dva synové byli odvlečeni do Pečkárny 
v Praze a tam popraveni. 

Nadešel rok 1945, který v historii naše-
ho národa byl velmi významný. V lednu 
objevil se na vývěsní tabuli v naší obci pla-
kát, který zval slovenské partyzány na spo-
lečnou veselici s občany. Z tohoto důvodu 
byli německými úřady vyšetřováni vrchní 
strážmistr Lang, starosta obce Štěpán 

Verner a poštmistrová Gabriela Krátká. 
Všichni však byli pro nedostatek důkazů 
propuštěni. 

Během měsíce února procházely naší 
obcí transporty zajatců různých národnos-
tí a přes noc byli ubytováni po stodolách. 
Občané jim vařili polévky, nosili potravi-
ny i cigarety. Ke hlídání zajatců měli Něm-
ci psy. Kdo se pokusil o útěk, byl ihned 
zastřelen. Některým zajatcům se však 
přesto podařilo uprchnout. Jedním z nich 
byl i poručík srbské armády Jaroslav Pre-
movič, který se skrýval na půdě zdejšího 
hostince u Podobských a po válce se v naší 
obci oženil. 

Při odpočinku zajatců ve stodole v Pla-
zích, zanechal zde ruský zajatec Ščirij svůj 
osobní zápisník. Ten byl po válce náhod-
ně nalezen a odevzdán na MNV ve Břez-
ně. Po letech byl soudruh Ščirij pozván 
do Března, kde besedoval s občany a byla 
navázána družba mezi březenskou školou 
a školou v Sovětském svazu, kde J. Ščirij 
působil jako učitel.

V květnu 1945 se ve městech i na ves-
nicích tvořily Národní výbory. Ve Březně 
byl Národní výbor ustaven již 2. května 
a velitelství II. vojenského praporu 5. 
května. Jeho velitelem byl podplukovník 
Josef Hendrich ze Židněvsi. Revoluční 

činnost ve Březně začala tím, že Josef 
Kratina, Václav Němeček a Ladislav Bá-
ček vnikli 5. května do březenského dvo-
ra a odzbrojili tam civilní německé obča-
ny. Tím získali 3 pistole. Potom byl v obci 
vyhlášen poplach a svoláno obyvatelstvo, 
částečně vyzbrojené loveckými puškami. 
Bylo vybráno 11 dobrovolníků, kteří odje-
li do Plaz, kde byl ubytován německý od-
díl. Němci byli březenskými občany od-
zbrojení: Bylo získáno 5 automatických 
pistolí, 18 pušek, 17 sudů nafty a benzí-
nu, radiostanici, polní telefonní ústředna 
a jiný drobný materiál. Tato akce byla 
základem pro další činnost, při které 
bylo počítáno s pomocí partyzánské jed-
notky vedené učitelem Františkem Bůvou 
ze Března. Do naší obce došla zpráva ze 
Mcel, že se tam zdržují němečtí vojáci. 
Byla tam odeslána část partyzánské jed-
notky v síle padesáti mužů. Obec Mcely 
pak byla od Němců šťastně osvobozena. 
Byly ukořistěny další zbraně. 

Dne 7. května se partyzáni přesunuli 
ze Března do telibských lesů, kde byly 
vybudovány záseky. O den později se 
jednotka vedená Františkem Bůvou zú-
častnila přepadu strážního oddílu Něm-
ců o síle 200 mužů v Ledcích. Jednotka 
měla jednoho raněného. Konečně začaly 

animační program s využitím minizoo 
v penzionu. 

LECCOS je respektovanou neziskovou 
organizaci, která působí na Kolínsku a síd-
lí v Českém Brodě. Pomoci a podpoře ro-
din s dětmi a dětem a mládeži se věnuje již 
od roku 2000. Poskytuje především sociální 
služby - provozuje Nízkoprahové zařízení 
pro děti a mládež Klub Zvonice, Rodinné 
centrum Kostička, programy sanace rodiny, 
Sociálně-aktivizační služby pro rodiny s dět-
mi a doprovázení pěstounských rodin. Také 
pořádá akce, besedy, semináře pro širokou 
veřejnost, podnikatele i pro neziskovky. 
Podílí se na tvorbě i plnění cílů Komunit-
ního plánu sociálních služeb, na veřejném 
životě města Český Brod i regionálním roz-
voji města. Kontakt pro zájemce z řad pěs-
tounů: Jana Popovičová, tel.: 734 108 096, 
e-mail: janina@leccos.cz, další informace 
na http://leccos.cz/pestounske-rodiny/

za LECCOS, z. s.
Dita Nekolná
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přicházet zprávy, že Němci podepsali 
kapitulaci. Ve všech obcích docháze-
lo k odzbrojování menších německých 
jednotek. Také ve Březně byli v té době 
odzbrojováni němečtí vojáci na hřišti 
za sokolovnou. Blížila se svoboda. Ještě 
9. května však bombardovalo německé 

letectvo Mladou Boleslav. Bylo zde mno-
ho mrtvých, raněných a velké množství 
zničených a poškozených domů. Po vel-
kých útrapách a strádání konečně nade-
šel ten dlouho očekávaný den, 9. květen, 
kdy Sovětská armáda osvobodila Prahu, 
a byl první den míru. Byl to nádherný 

den, všude plno květů, obloha se zjasnila 
a lidské tváře zářily nadšením. Otevřely 
se brány koncentračních táborů a věznic 
a lidé, kteří přežili hrůzy války, se vraceli 
do svých domovů. 

Vzpomínal obecní kronikář obce 
Březno                                      Jaroslav Poikar

Že neznáte (kulinář ské) Dráž ďany?
Pojeďte o víkendu 17. – 18. června 

do (německého) Saského Švýcarska – část 
výletu strávíme v Drážďanech – jak jste je 
nepoznali a třeba i na vinici. 

Ani se vám nedivíme – tolik se toho 
zde od dob, kdy jsme sem jezdili převážně 
na nákupy dětského ošacení a vybraných 
potravin, změnilo! Zveme vás na nostalgic-
ké toulky s gastronomickým přídechem!
• Nejprve se projedeme secesním výta-

hem s prosklenou kabinou na vyhlídku 
nad Labem,

• následně se svezeme tramvají romantic-
kým údolím Křinického potoka podél 
mlýnů, zájezdních hostinců až k vodo-
pádům,

• vyjedeme na pevnost Königstein a nebo 
budeme obdivovat údolí Labe z výšky 
200 metrů z prvního turistického vy-
hlídkového mostu, který propojuje pís-
kovcové skály,

• Pillnitz: prohlédneme si rozkošné sídlo 
saských kurfiřtů v čínském stylu i s nej-
starší japonskou kamélií v Evropě,

• první vrchol přijde večer: večeře v kos-
mické lodi pod skleněnou kopulí, kde 
jídlo doputuje na váš stůl po horské drá-
ze v malých rendlících jako UFO po ko-
lejích 

• A jaké jsou další Drážďanské novinky? 
Třeba nejkrásnější evropská secesní 
mlékárna (zápis do Guinessovy knihy 
rekordů) s vedlejší prodejnou stovek! 
druhů hořčic, posezení u kávy v barok-
ní kavárně paláce hraběnky Coselové 
nebo snad svět belgicko-braniborské čo-
kolády v cukrárně Felicitas (v překladu 
štěstí, radost, příp. plodnost).

• Moritzburg – nejkrásnější vodní zámek 
v Sasku, známý u nás z natáčení pohád-
ky Tři oříšky pro Popelku,

• druhý vrchol se dostaví v pozdním od-
poledni: přivítá nás nejseverněji polože-
ná vinice v Evropě, abychom zde ochut-
nali lahodná saská vína nebo šáňo 
s nápisem Dresdner Engel (Drážďanští 
andělé).

Cena zájezdu 1.800 Kč zahrnuje:
• autokarovou dopravu z / do Dolního 

Bousova
• 1x ubytování v hotelu IBIS - 2lůžkové 

pokoje s bufetovou snídaní
• služby dvou průvodců, infomateriál
• cestovní pojištění (vč. pojištění na stor-

no zájezdu) a pojištění CK proti úpadku
• tradiční sladké pokušení… rozlévat se 

tentokrát bude Jan Becher a spol.  
• vstupné ve výši pouhých 14 € + večeře 

pro zájemce začíná na přijatelných 10 €.
Infomateriál o zájezdu předá a přihláš-

ky se zálohou 1.000 Kč přijímá paní Věra 
Hošicová osobně, nebo po telefonické 
nebo mailové domluvě na 602 877 322, 
vera.hosicova@seznam.cz do 20. 4. 2017.

Děkujeme za Váš zájem o toulky za po-
znáním a odpočinkem v českém soused-
ství.

Na výlet do Drážďan a okolí vás zve váš 
průvodce 

Miroslav Hrdlička
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Škola

Sponzorské dary pro základní 
a mateřskou školu

V roce 2016 získala základní a mateř-
ská škola v Dolním Bousově sponzorský 
dar ve výši 95 tis. Kč od spádových obcí, 
které nepatří přímo pod město Dolní Bou-
sov. Jedná se o tyto obce Domousnice, Ři-
tonice, Rohatsko, Přepeře, Dobšín – Ka-
menice, Veselice.

Vedení základní školy a panu starostovi 
se podařilo navázat dlouhodobou spolu-

práci s těmito obcemi formou každoroč-
ních návštěv zástupců jednotlivých obcí 
v základní škole. Starostové obcí jsou se-
známeni s dlouhodobou koncepcí školy, 
finančními potřebami školy. Velice jim 
touto cestou děkujeme za jejich finanční 
podporu školy.

Druhým sponzorským darem byl fi-
nanční příspěvek ve výši 50 tis. Kč na za-

koupení nové ICT techniky pro žáky 
od firmy Vapos pana Josefa Bernarda z Ji-
čína. Pan Bernard byl žákem základní ško-
ly. Při školním srazu se rozhodl finančně 
podpořit naší školu.

Třetím sponzorským darem je zakou-
pení fotoaparátu od firmy Batlička. Všem 
sponzorům děkujeme za jejich přízeň.

Kateřina Karnová

Preventivní práce naší školy
V měsíci březnu se v ZŠ uskuteční kaž-

doroční sociometrické šetření, které vyplní 
všichni žáci ve škole. 

Preventivní působení školy je nedílnou 
součástí vzdělávání.  Rozsah a oblasti škol-
ní prevence jsou vymezeny konkrétními 
školními dokumenty a legislativou. Mezi 
rizikové jevy, na které se vztahuje školní 
prevence, patří záškoláctví, šikana a nási-
lí, kyberšikana, rizikové sporty, rizikové 
chování v dopravě, rasismus a xenofobie, 
negativní působení sekt, rizikové sexuální 
chování, užívání návykových látek, poru-
chy příjmu potravy, netolismus (závislost 
na internetu, sociálních sítích, hraní her), 
gambling (patologické hráčství), týrání, 
zanedbávání a zneužívání dětí. Během 
školní docházky žáci dostávají informace 
ke všem zmíněným rizikovým jevům a je 
na ně v těchto oblastech opakovaně a cíle-
ně preventivně působeno. V tomto ohledu 
hovoříme o tzv. primární prevenci, již ško-
ly nejčastěji provádí. Primární prevence ri-
zikového chování je tedy soubor opatření, 
kterými předcházíme výskytu rizikového 
chování, omezujeme další rozvoj rizikové-
ho chování, zmírňujeme již existující for-
my tohoto chování a pomáháme řešit jeho 
důsledky. Prevenci ve škole zajišťuje školní 
metodik prevence, jehož úkolem je např. 
komunikovat s učiteli v oblasti primární 
prevence, v případě vzniklého problému 
dávat podněty k možné nápravě, spolupra-
covat s institucemi a organizacemi v ob-
lasti prevence nebo dokumentovat průběh 
preventivní práce školy.

Základním školním dokumentem kaž-
dé školní prevence je Minimální preven-

tivní program obsahující všechny informa-
ce k preventivním tématům a aktivitám, 
které vedou k naplňování cílů programu 
pro daný školní rok. Cíle stanovujeme po-
dle potřeb školy a vycházíme z vyhodno-
cení předešlého školního roku. Abychom 
předcházeli šikaně a násilí, zaměřili jsme 
se ve školním roce 2016/2017 především 
na posilování vztahů ve třídách a vzájem-
nou toleranci. 

Z těchto důvodů se v měsíci březnu 
uskuteční každoroční sociometrické šetře-
ní pomocí dotazníků, které vyplní všich-
ni žáci ve škole. Dotazníky zjišťují klima 
ve škole, ve třídách, vztahy mezi žáky 
a učiteli, žáci mohou své učitele hodnotit, 
díky čemuž učitelé získávají významnou 
zpětnou vazbu. Jednou za tři roky jsou 
také připraveny dotazníky pro rodiče 
a učitele, takže všechny zúčastněné strany 
mají možnost vyjádřit své názory na vý-
ukový proces v aktuálním školním roce.

V případě potřeby provádíme individu-
ální sociometrická šetření v jednotlivých 
třídách, a to například pokud má  třída 
nového třídního učitele, nebo ve třídě do-
chází k významným změnám v kolektivu, 
případně mezi žáky dochází ke konflik-
tům a podobně. Tato sociometrická šetře-
ní vede výchovná poradkyně, ale může je 
vést také pracovník příslušného poraden-
ského centra.

Navázali jsme spolupráci s Mgr. J. Tu-
nysovou psycholožkou Pedagogicko – psy-
chologické poradny, která navštěvuje jed-
notlivé třídy, zjišťuje klima třídy, stanovuje 
postavení žáků ve třídě a na základě těchto 
zjištění doporučuje další práci se třídou. 

V letošním školním roce jsme se v ob-
lasti prevence věnovali nebezpečí interne-
tu, jak se dají zneužít informace, které žáci 
píší na sociální sítě Facebook, Twitter, In-
stagram, WhatsApp. Je důležité povídat si 
o zabezpečení svého profilu. Přednášku 
vedl pan Kubala z Policie ČR. 

Další oblastí, které jsme se věnovali, 
byla bezpečnost žáků při sportovních 
činnostech, chování žáka jako účastníka 
silničního provozu. Jedním okamžikem 
se může každému z nás změnit život. Naši 
školu navštívili ambasadoři z VZP, kte-
ří otevřeně komunikovali o svém životě 
na vozíku. Tak možná věta „Dávej na sebe 
pozor“ nebude u nás všech jenom frází, ale 
i poučením.

Čeká nás také preventivní koncert za-
měřený na nebezpečí drog, návykových 
látek. V oblasti sexuální výchovy máme 
v plánu přednášku o sexuálním zneužívá-
ní, antikoncepci, AIDS, pohlavních nemo-
cech.

Aby škola mohla dobře působit v ob-
lasti primární prevence, je nutné vzdělá-
vat všechny pedagogy především v těch-
to tématech – jak pracovat se třídou, 
včasná diagnostika šikany a její následné 
řešení.

Na závěr je důležité si připomenout, že 
cílem je preventivně působit proti vzni-
ku jakýchkoliv forem rizikového chová-
ní a vytvořit ve škole zdravé prostředí, 
do kterého se budou těšit žáci, pedagogo-
vé i rodiče. Stejně důležitá je i zodpovědná 
spolupráce rodičů se školou.

Mgr. Lenka Dajčová
 Mgr. Vladimíra Nocarová
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Náv š těva v k lubu
Pondělní odpoledne bylo opět plné ra-

dosti ze čtení, a tety připravily i něco na-
víc! Ale popořádku. 

Druhou březnovou schůzku jsme za-
hájili klasicky, ale přeci jen tu byl jeden 
rozdíl. Naše pozvání přijal milý host - ta-
jemník městského úřadu, pan Pavel Kula. 
Stejně jako my v klubu i on je vášnivým 
čtenářem, a přišel s námi své čtenářské zá-
žitky sdílet. Děti se zajímaly o jeho oblíbe-
né autory, témata, počet přečtených knih 
a mnoho dalšího. Pan tajemník se zauje-

tím a trpělivostí odpovídal a pak jsme se 
šli společně věnovat tichému čtení. Na zá-
věr přišlo ještě jedno překvapení - teplé 
ponožky pro každého. Ponožky a bačkory 
pro děti upletly Marie Jarošová a Jarosla-
va Hincáková, oběma touto cestou velice 
děkujeme. 

Stihli jsme ještě napsat jmenovky, aby 
se nám ponožky nepopletly. Následovalo 
vybírání knížek na další týden a mohli 
jsme se spokojeně rozejít.

Klubové tety Jana a Olga

Knižní novink y
Tipy z městské knihovny:

Dětská literatura:
 Star Wars - Velká encyklopedie po-

stav  

 Matýsek a Majdalenka (M. Kšaj-
tová)

 Plants vs. Zombies – komiks 1. – 3. 
díl

 Příprava na státní přijímací zkouš-
ky na osmiletá gymnázia – mate-
matika, český jazyk

Krimi:
 Kritik (P. May)  Nejlepší vinařský 

kritik Gil Petty zmizel během de-
gustačního turné. Před třemi lety 
byl nalezen ve vinicích. Jeho tělo 
viselo jako strašák na vinné révě 
a zdá se, že předtím bylo uchovává-
no v červeném víně. 

 Jeden mrtvý navíc (E. Petters) Ve 12. 
stol. v Anglii uprostřed občanské 
války zákeřný vrah chce zastřít svůj 
čin tím, že mrtvého nechá pohřbít 
s popravenými obhájci města.

 Pohlednice smrti (J. Patterson) Za-
bijáci si vybírají milenecké páry 
po celé Evropě a pak pohlednice se 
snímkem obětí pošlou do médií. 

 Popel všechny zarovná (D. Dán) 
Vražda staré ženy, která byla bru-
tálně rozsekána mačetou, a smrt 
mafiána, od které vedou stopy 
k tajným službám.

Romány:
  Dítě Bridget Jonesové (H. Fielding) 

Trhlá a romantická Bridget je zpět! 
Stále si hlídá váhu, víno konzumu-
je s rozumem a mezitím si klade tu 
nepříjemně trapnou otázku, kdo je 
sakra otec dítěte.

  Kluk z kostek (K. Stuart) Neuvě-
řitelně silný příběh otce a jeho au-
tistického syna, kteří k sobě našli 
cestu díky počítačové hře.

  Inkvizitorova žena (J. Kalogridis) 
V Seville probíhá hon na křesťany 
s židovskými předky. 

  Laskonky (B. Nesvadbová) Drobné 
příběhy, zamyšlení či fejetonistické 
úvahy na téma milostných vztahů, 
vážných, ale hlavně nevážných, ale 
i rodinných rolí či postavení ženy. Klubová taška byla pro děti vítanou odměnou.
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Putování za mečem A baddonem mělo úspěch
Brnění ani koně nepotřebovaly děti, 

které se přihlásily v naší knihovně do ce-
loročního projektu na podporu čtenářství 
nazvaného Putování Královstvím pohá-
dek za mečem Abbadonem. Putování 
totiž bylo knižní a vedlo je od jedné kni-
hy k druhé. Deset měsíců poctivě četly 
knížky označené symbolem meče, vypl-
ňovaly hrací karty, odpovídaly na otázky 
a postupovaly na hracím plánu na ná-
stěnce v knihovně. Knihy jsou přečteny, 
věž s ukrytým mečem dobita. Jak moc se 
potopili kluci a holky do hlubin příběhů, 
kolik dobrodružných knižních království 
procestovali? Do 7. ročníku soutěže o Noc 
s Andersenem v dolnobousovské knihov-
ně se zapojilo rekordních 90 malých čte-
nářů a společnými silami přečetli 767 sou-
těžních knih. Gratulujeme všem, kteří se 
do soutěže zapojili, byť třeba jen jedinou 
přečtenou knihou!

A kdo byl nejúspěšnější poutník? Cel-
kové vítězství si v tomto ročníku soutěž-
ního čtení odnesl Maxim Lopušanskij ze 
druhé třídy, který za dobu soutěže (kvě-
ten 2016 až březen 2017) přečetl neuvě-
řitelných 51 knih! Z dívek byla nepilnější 
čtenářkou Adélka Nohová ze čtvrté třídy, 
která za deset měsíců stihla přečíst 44 
knih. Dále bychom chtěli jmenovitě vy-
zdvihnout další šikovné dva čtenáře, kte-
ří do soutěže loni vstupovali jako prvňáci. 
Letos už jsou to žáci 2. tříd: Jan Vozka 
přečetl 23 knih a Matěj Havelka 21 knih. 

U těchto začínajících čtenářů jsou tak 
vysoké počty zdolaných knížek zvláště 
obdivuhodné.

Někdo by mohl namítat, že ty knihy 
děti třeba ani nečetly, že je jen nosily domů 
a zase do knihovny, aby se knihy vyvětra-
ly a statistika rostla. Ale my knihovnice 
vás musíme ujistit, že je opravdu přečetly. 
Všechny děti totiž byly při odevzdávání 
přečtené knihy „přezkoušeny“ jedním až 
třemi dotazy, abychom se ujistily, že děj 
knihy znají.

Odměna ale nakonec čeká nejen na ty 
nejúspěšnější čtenáře, ale na všechny sot-
ěžící, kteří splnili předem daný limit. Od-
měnou jim je pozvánka na Noc s Anderse-
nem v knihovně.

Soutěž o NsA 2017 uzavřena
K pátku 24. 3. jsme v knihovně uza-

vřely soutěžní čtení o účast na Noci s An-
dersenem 2017. Svým pečlivým čtením 
se na „Noc“ nominovalo 50 dětí. Všem 
těmto úspěšným čtenářům byly rozneseny 
do školy přihlášky s podrobnými infor-
macemi. Tyto přihlášky je potřeba nechat 
podepsat od rodičů a ústřižek přinést nej-
později do pátku 7. dubna zpět do knihovny. 
Na včas přihlášené děti se budeme těšit 
12. a 13. dubna v knihovně.

Noc v knihovně se Čtyřlístkem
Noc s Andersenem je jednou z akcí, 

kterou české knihovny svádí v konku-

renci populárnějších médií boj o zájem 
dětí a dětské čtenářství. Všichni víme, že 
dnešní způsob života dětské četbě příliš 
nepřeje - knihy soupeří s mnoha akčními 
lákadly od bezduchého vysedání před te-
levizní obrazovkou k počítačový hrám. 
Tento stav kritizuje široká veřejnost, nám 
všem se zdá, že dnešní děti nečtou. A při-
tom existuje docela jednoduchá cesta dát 
dětem osobní příklad a ukázat jim, že číst 
je veliké dobrodružství.

Metoda osobního vzoru v předčítání 
vedla k první noci v knihovně na Mezi-
národní den dětské knihy, který se připo-
míná každoročně 2. dubna na celém světě 
v den narození známého dánského pohád-
káře. První Noc s Andersenem proběhla 
v roce 2000 v uherskohradišťské knihovně 
a na dvacet malých čtenářů čekalo noční 
dobrodružství v podobě čtení pohádek, 
soutěží, her a překvapení. 

Letos probíhá již 17. ročník. Jako 
každý rok tak také letos je celá akce za-
sazena do určitého prostředí. Tentokrát 
budou děti moci strávit dobrodružnou 
noc v knihovně se známými komiksový-
mi postavičkami ze ČTYŘLÍSTKU. Také 
v Dolním Bousově připravíme pro děti 
program kouzelné noci plné pohádek, sou-
těží i drobného tvoření výtvarného, literár-
ního a duševního. A v noci možná přijde 
i pan Andersen…

Dita Říhová

Plesová sezona byla tradičně zakončena karnevalem DBSK Barmanská show byla půlnočním překvapením na městském plese
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V ýprav y za poznáním
První akcí v krajině Dolnobousovska 

o které bych se rád zmínil, bude komen-
tovaná ornitologická vycházka pod ná-
zvem Vítání ptačího zpěvu. Po Evropě to 
je velmi oblíbený podnik, v naší republice 
si příznivce rychle získává. Ta naše zdejší 
má pořadové číslo sedmnáct a tentokrát 
(protože se lokality střídají) bude přímo 
v Dolním Bousově. Na Zahrádkách, v pro-
storách Slavičího háje v sobotu 29. dubna 
od rána. Začátek v půl sedmé a před po-
lednem ukončení. Sejdeme se v místě, kde 
lze i zaparkovat. Během dopoledne dojde-
me k rybníku Zvolínek a pak se vrátíme 
nazpět. Akce se koná za každého poča-
sí, přiblížíme odchyty pro kroužkování 
i techniku chytání. Pojednáme o ptactvu 
i, o jeho prostředí i o zvířatech, která si 
novou příležitost rychle osvojila. 

Akce ve světě vznikla proto, aby se lidé 
na přelomu dubna a května učili v přírodě 
poznávat ptačí zpěv tak, jak od rozednění 
nastupuje. Aby si uvědomili rozměr pří-
rodního bohatství pro naše životy a uměli 
s ním spolupracovat a obohacovat se. Dob-
ré je vzít s sebou děti, psy nechat doma, 

přibrat dalekohled a svačinu. V závěru 
akce budou rozdány propagační materiály 
ČSO. 

To, že jsme letošní vycházku namíři-
li k Dolnímu Bousovu, má řadu důvodů. 
Jednak chceme představit slavíky v umě-
lém prostředí, dát místním lidem možnost 
objevovat zajímavosti domoviny netradič-
ně a prožít v přírodě hezkou chvíli. Těšíme 
se na účast a klidně i hromadu dotazů. 

Další akcí, která ještě v zpravodaji své 
místo dostane příště je budování další čás-
ti naučných stezek regionem. Nový okruh 
ponese jméno Krajinou Červenského ryb-
níka a je jasné, co bude ústředním téma-
tem. Trasa je dlouhá kolem pěti kilomet-
rů a začíná u Továrních nádrží. Směřuje 
na hráz rybníka průchodem přes můstek 
u Červeného mlýna a od vyhlídky nedale-
ko Šlejferny se vrací kolem zdejší likérky 
zpět. Návštěvníky čeká schůdná cesta za-
jímavým prostředím rybničního biotopu, 
kam by se normálně nedostali. Mnoho in-
formací na tabulích, lavičky k odpočinku, 
zábava pro děti, součástí výkladu budou 
samozřejmě i informace o průmyslových 

podnicích na okolí. Prostor dostanou ry-
báři a mnoho jiných. Určitě zajímavostí 
je fakt, že část stezky probíhá po starém 
rozhraní krajů a objevené mezní kameny 
o tom vypovídají. I jejich otázka bude roz-
pracována pro účastníky. Poškozené byly 
nově usazeny v původním místě, očištěny 
a představeny.

Pozornost, primárně věnovaná rybní-
kům si klade za cíl ukázat fenomén z mno-
ha pohledů. A Dolnobousovsko je se svým 
Červenským rybníkem, který patří k nej-
větším hladinám v regionu, vidět docela 
dost.

Jako spoluautor záměru jsem přesvěd-
čen, že dokážeme představit dílo jedineč-
né v krajině málem stejné povahy. Věříme, 
že kdo okruh vyzkouší, bude se vracet stej-
ně, jak tomu je už v případě stezky první. 
A protože po tomto světě už nějaký pátek 
chodím a život pozoruji pečlivě, dobře 
vím, že krom škarohlídů má nápad ohrom-
né množství nadšených lidí. O to samé se 
vynasnažíme nyní. 

Stejně jak prve, stezka se otevře před 
prázdninami zejména kvůli dětem. Tak 
si to v kalendáři už teď zhruba poznačte, 
konkrétní informace k vám dozajista při-
jdou.        Hezký zážitek přeje Pavel Kverek

Kulturní t ipy 
1. 4. Kino v knihovně, sobota 19.00, film 
Já, Daniel Blake

1. 4. Zájezd do Divadla Radka Brzoboha-
tého, 12.30 odjezd

1. 4. Velikonoční výstava, galerie 
Na faře, potrvá do 14. 4.

12. a 13. 4. Noc s Andersenem v knihov-
ně, 18.00, pouze pro přihlášené děti

19. 4. Působení pozitivního myšlení, 18.00, 
přednáška Jar. Šmardové v knihovně

21. 4. Úklid po zimě a po lidech, sraz v 8.00 
na nádvoří ZŠ

29. 4. Vítání ptačího zpěvu, 6.30, komento-
vaná ornitologická vycházka s P. Kverkem

30. 4. Čarodějnický rej, 17.00, Na Školni-
šti

1. 5. Turnaj minižáků pod záštitou sta-
rosty města, fotbalové hřiště DB

5. 5. Filmové pátky, 19.00, knihovna le-
tos Oskary oceněný film Moonlight

8. 5. Fotbalový turnaj starých gard (8. 
ročník), fotbalové hřiště DB

13. 5. Pochod z Bousova do Bousova, 
8.00, odjezd vlakem směr Bechov, vhod-
né i pro rodiny s dětmi

13. 5. Motocross – Pěnička CUP, závodi-
ště Rachvala

Aktuální informace a podrobnosti najdete na www.infocentrum.dolnibousov.cz a na plakátovacích plochách.

Česk ý den proti  rakov ině v Dolním Bousově
Sbírka, kterou pořádá Liga proti ra-

kovině Praha, má každý rok jiné téma. 
Tím letošním jsou „Nádorová onemocně-
ní hlavy a krku (nádory ORL)“. Tradiční 
žlutá kytička, kterou budou ve středu 10. 
května nabízet v ulicích Dolního Bousova 
dobrovolníci, je letos doplněna o modrou 
stužku. Minimální prodejní cena je, stejně 
jako v předešlých letech, 20 korun.

Cílem sbírky je získat prostředky na ná-
dorovou prevenci, zlepšení kvality života 
onkologických pacientů, podporu onkolo-
gické výuky, výzkumu a vybavení onkolo-
gických center. Květiny začali dobrovolní-
ci nabízet v českých městech v roce 1997.

První rok sbírka vynesla 350 tisíc ko-
run. Pak výnosy raketově rostly. V roce 
2002 se vybralo rekordních 18 milionů. 

Pak ale začaly výtěžky sbírky zase klesat, 
v posledních letech pod 10 milionů korun. 
Pořádající nadace se tak snaží vyjít lidem 
vstříc a nabídnout jim další možnosti, jak 
na boj s rakovinou přispět. Letošní novin-
kou je možnost od dubna koupit e-kytič-
ku posláním DMS ve tvaru DMS KVET 
na tel. číslo 87 777. Cena jedné DMS je 
30 Kč, Liga pro rakovinu obdrží 28,50 Kč.
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Studánka na Křižánku v roce 2016. Foto Z. Plešinger

Studánk y
1. října loňského roku jsem se stal 

účastníkem zamykání „Hraběnčiny stu-
dánky“. Nebyl to žádný velký rituál, ale 
účastí a zájmem zúčastněných mne uchvá-
til. Přiznám se, že mi v hlavě zazněly verše 
Josefa Václava Sládka:

Znám křišťálovou studánku,
kde nejhlubší je les,
tam roste tmavé kapradí
a vůkol rudý vřes.

Poslouchal jsem i vyprávění účastníků 
o jejich studánce. A nyní, když se blíží svá-
tek Jiřího, cítím svůj, ale i náš, dluh ke stu-
dánkám. Po svátku sv. Jiřího podle dávné 
tradice lidé vítali jaro otvíráním studánek. 
Tento zvyk je velmi starý a pochází z dob 
předkřesťanských. V určený čas vyrazili 
lidé společně ke studánce. Doprovodili 
dětský průvod vedený královnou. U stu-
dánky děti zatančily a zahrály scénku 
otvírání studánky. Často za doprovodu 
hudby. Děti utvořily kruh kolem studán-
ky. Královna nabrala hrst loňského listí 
a hodila za sebe, aby odehnala „zlý moci 
a nemoci“. Po tomto obřadu děti lopatami, 
rýči a dalším nářadím vyčistily studánku 
a nakonec vyzdobily její okolí kvítky.

Je pravda, že každý kraj měl trochu 
jiný rituál, ale vždy bylo patrno, že lidé 
si studánek váží. Voda, pramenitá voda 
byla vždy ve velké úctě. Možná, že by bylo 
vhodné připomenout, dílo (učebnici) řím-

ského stavitele Vitruvia „Deset knih o ar-
chitektuře“. Vitruvius totiž celou osmou 
knihu věnoval vodě, vodním zdrojům 
a hledání vody. Tato kniha sloužila sta-
vitelům jako zdroj poznání téměř 2000 
let. Od roku 25 před naším letopočtem až 
do 19. století.

Vracím se ke studánkám. Používáním 
těžké techniky byly některé prameny poško-
zeny a studánky zanikly. I u nás v Dolním 
Bousově zanikla studánka na Rachvalách. 
Starší si jistě pamatují, že bývala v nejvyš-
ším místě nad dnešním závodištěm.

Nejznámější studánkou v našem okolí 
je bezesporu Roubenka. Studánka v údolí 
Plakánku. Studánka, o které napsal bá-
seň Fráňa Šrámek do sbírky „Rány, růže“. 
Studánka, o které se ve své knize „Mlýny 
na Klenici a v okolí“ zmiňuje Václav Šolc 
a cituje úryvek Šrámkovy básně.

Roubenka, čí to oblé jméno je,
to tam u nás doma, v Plakánku,
přespanilou máme studánku,
Roubenka se jmenuje.

Ve výčtu studánek nesmím zapome-
nout již zmiňovanou Hraběnčinu studán-
ku u Vlčího Pole a studánku Na horách 
u Rohatska. Oběma studánkám je věno-
vána pozornost a jejich okolí je upravené.

Další dobře udržovanou studánkou je 
studánka v Křižánku, někteří ji znají jako 
záhubskou. Nejsem odborníkem na vodu, 
ale znám bousováky tvrdící, že právě tato 
studánka má nejlepší vodu a používají ji 
k pití.

Takto vypadala Hraběnčina studánka nad Vlčím Polem v dubnu 2016 při slavnostním 
odemykání. Foto Z. Plešinger



www.infocentrum.dolnibousov.cz

Z p r a v o d a j  m ě s t a  D o l n í h o  B o u s o v a
Přírodou DolnobousovskaBousovák

Ročník 53 - číslo 2/2017 www.dolni-bousov.cz16

Zimní k rmeliš tě na Bakovce
Letošní tuhá zima přichystala volně ži-

jícím zvířatům a ptactvu nejednu těžkou 
chvilku. Za jedinou mrazivou noc může sý-
kora přijít až o jednu pětinu své hmotnosti. 
Proto žáčci první třídy s paními učitelkami 
vyrazili místo vánoční besídky na blízkou 
Bakovku, aby ozdobili stromky zvířátkům. 
Vánoční téma daru tak prožily děti v praxi. 

Na stromky jsme rozvěsili kousky loje, 
rozpůlený kokosový ořech a množství „lo-
jových“ kouliček. Slovo lojové je v uvozov-
kách správně – dnes se už k velkovýrobě 

těchto ptačích pochoutek hovězí lůj nepo-
užívá. Živočišný tuk je nahrazován rostlin-
nými oleji, hlavně slunečnicovým.

Pod stromy děti udělaly hromádky z tvr-
dého pečiva, mrkví a jablek. Že zvířátkům 
moc chutnalo, bylo vidět už za pár dní. 
A když napadl sníh, dalo se krásně číst 
ve stopách, co jich tu bylo! Zaječí i různé 
ptačí. Když jsme chodili s dětmi z Příro-
dovědného kroužku sbírat vyzobané síťky 
a rozvěšovat nové kouličky, zjistili jsme, že 
nejsme jediní, kdo ptactvu pomáhá, a to 

nás moc těší! Koncem února jsme na krme-
liště umístili dvě nová krmítka, vytvořená 
jednoduše z průsvitných kbelíčků od cukro-
vé vaty. Vejde se do nich poměrně dost slu-
nečnicových semen najednou, i tak je ptáci 
během dvou dní vyzobou… ale odměnou je 
pozorovat zblízka párek brhlíků nebo sý-
korky, jak si pochutnávají. Také na dalších 
místech v Bousově jsem viděla rozvěšené 
síťky s krmením nebo semínka. Je to pěk-
né, že nám lidem není lhostejný osud volně 
žijících zvířat.                      Pavla Bartková

Nad Vlčím Polem je ještě studánka 
Ovčí. Bohužel je to můj dluh, ještě jsem ji 
nenavštívil a neznám její polohu.

Nakonec jsem si nechal dvě studánky 
zahrádecké. První je studánka beze jmé-
na. V dobách pro někoho vzdálených a pro 
někoho nedávných, v dobách před vodo-

vodem jsem pro vodu do této studánky 
chodil. V neděli přišla návštěva. Maminka 
mi dala baňku na vodu a sama na mlýn-
ku umlela kávu. Přešel jsem pár kroků 
po ulici a zamířil do uličky mezi domem 
paní Sobotové a dvorem Procházkových. 
Po pěšině jsem došel k lávce přes Kotel-

skou strouhu ještě pár kroků a už jsem byl 
u studánky. Dnes se tam už nepodíváte. 
Pěšinka není a studánka je zakryta beto-
novou deskou.

Poslední studánkou v mém výčtu je 
Žbelíček. Studánka původně na levém 
břehu Kotelské strouhy a po její regulaci 
na pravém. Je pravda, že Žbelíček je stále 
na stejném místě, to jen Kotelská strouha 
teče jinudy. Cesta k němu je zarostlá bodlá-
čím. Není to tak dlouho, pár let nazpět, kdy 
se našly snahy Žbelíček upravit. Největší 
zásluhu na tom měl hajný v.v. pan Novák 
a sl. Šemberová, ale našli se ničitelé, kteří 
dokázali vzít těmto lidem chuť k práci.

Žbelíček byl pro mne inspirací. Napsal 
jsem pro Krásnou divošku několik vy-
právěnek k ohni a ta nejprvnější „Krásná 
divoška a kouzelná studánka“ byla inspi-
rována Žbelíčkem. Ještě jednou jsem se 
vrátil ke Žbelíčku v říkance:

Žbelíček

Žbelíčku prostý, studánko mého dětství,
k tobě jsem chodil se svou babičkou
a poslouchal jsem vyprávění, jak její otec
při polní práci, zaháněl žízeň vodou tvou.

Žbelíčku prostý, studánko mého mládí,
kde bezstarostné chvíle jsou.
Utekly tak, jak voda tvoje
utíká strouhou Kotelskou.

Žbelíčku prostý, studánko dospělosti
v pohádce s Krásnou divoškou
jsem tvojí vodou a trampskou písní
Vyléčil lidskou zlobu zlou.

Žbelíčku prostý, studánko vzpomínání,
chtěl bych se k tobě vrátit s babičkou
a poslouchat, co by si povídala
babička s Krásnou divoškou.

Zdeněk Plešinger
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V ý hru ve f inále nám z a jistil  a ž devát ý ná jezd
Čtvrtý turnaj Florbalové ligy volného 

času elévů se konal v sobotu 18. 2. 2017 
v Českém Dubu. Opět startovalo osm 
družstev, opět se hrálo 1 + 3 na dvou hřiš-
tích. První tři výhry ve skupině byly snad-
né – dostali jsme jediný gól a nastříleli jich 
celkem 34. Vyřazovací boje byly těžší, ale 
postoupili jsme až do finále. A to po remí-
ze 6:6 rozhodla až devátá série nájezdů.

ZŠ Dolní Bousov – Hodkovice B 11:1, 
Štolovský 3, Štros 3, Folprecht 2, Bureš, 
Skála, Svoboda. ZŠ Dolní Bousov – Oseč-
ná B 13:0, Štolovský 4, Folprecht 3, Svobo-
da 3, Štros 3. ZŠ Dolní Bousov – Liberec 
B 10:0, Folprecht 4, Štolovský 2, Bureš 2, 
Svoboda, Štros.

Všechny tři zápasy ve skupině skonči-
ly naším dvojciferným vítězstvím. Hrálo 
se většinou na polovině soupeře a byla 
jen otázka přesnosti střelby, do jaké výš-
ky se skóre vyšplhá. Druhá skupina byla 
vyrovnanější, čtvrté skončily Hodkovice, 
které vyhrály předchozí turnaj. A s nimi 
jsme se utkali ve čtvrtfinále. ZŠ Dolní 
Bousov – Hodkovice A 6:3, Štolovský 3, 
Folprecht 2, Svoboda. Soupeř byl pohyb-
livý a bojovný, což dělalo některým na-
ším hráčům problémy. Dělali jsme chyby 
a z nich inkasovali. Od stavu 3:3 jsme ale 
třemi zásahy rozhodli o výhře a postupu 
do semifinále. ZŠ Dolní Bousov – Český 
Dub 4:0, Folprecht 2, Štolovský, Štros. 
Hra v obraně byla lepší, proto jsme nein-
kasovali. Z mnoha šancí jsme se trefili jen 

čtyřikrát, což zajistilo postup do finále. 
ZŠ Dolní Bousov – Osečná 7:6 po nájez-
dech, Štolovský 2, Bureš, Folprecht, Ská-
la, Štros, nájezd Svoboda. Nejzdatnější 
soupeř, na předchozích turnajích jsme ho 
jednou porazili a jednou s ním prohráli. 
Začali jsme ospale, a hned po úvodním 
buly dostali ve třetí vteřině gól. A v nedů-
razné hře, chybách a neproměňování šancí 
jsme pokračovali po většinu utkání. Neu-
stále jsme prohrávali, někdy i o dva góly, 
ale vždy jsme dokázali snížit. Dvě minuty 
před koncem byl stav 4:6, velkou bojov-
ností jsme vyrovnali na 6:6. O vítězi roz-

hodovaly nájezdy. Soupeř nedal, Štolov-
ský také ne. Soupeř nedal, Svoboda ano. 
Soupeř vyrovnal, Štros pálil daleko vedle. 
Stav 1:1 rozhodovala náhlá smrt. Osečná 
třikrát neproměnila, ale Folprecht, Skála 
a Bureš také ne. V sedmé sérii soupeř pro-
měnil, ale Štolovský vyrovnal. Pak Osečná 
nedala, ale Štolovský svůj nájezd nevyužil. 
Soupeř opět nedal a Svoboda dostal míček 
do sítě – vyhráli jsme na nájezdy!

Sestava: Leoš Semecký – Matěj Bureš, 
Jan Štolovský, Tomáš Folprecht – Pavel 
Skála, Ondřej Svoboda, Vojtěch Štros.  

Miloslav Ječný

Stolní tenis
Áčko spolku Stolní tenis Dolní Bousov 

je tři kola před koncem soutěže na po-
sledním místě regionální soutěže 1. třídy. 
V odvetách, tedy ve 2. polovině soutěže, 
se zatím podařilo jednou vyhrát a jednou 
remizovat. Jinak jsou na kontě samé pro-
hry. Sestup je tak již neodvratný. Výborné 

výkony Vlasákové i Štolovského na potřeb-
né výsledky nestačí, protože další hráči za-
skakující z béčka většinou nebodují. 

Béčko se ve 3. třídě výbornými výkony 
drží na druhém místě tabulky. V odvetách 
zatím jednou prohrálo, jednou remizovalo 
a šestkrát vyhrálo. Do konce soutěže zbý-
vají tři utkání.

Družstvo C ve 4. třídě v odvetách vy-
hrálo zatím pouze jednou. Do konce sou-

těže mu zbývají dvě utkání a je předpo-
slední. Na jeho soupisku v lednu přibyli tři 
noví hráči, všichni místní. 

V únoru se konal další bodovací turnaj 
mládeže za účasti registrovaných hráčů 
Dolního Bousova. Svoji divizi vyhrál Jiří 
Kužel. Slušnou porci bodů si také odvezli 
Aleš Pitro a Lukáš Jahoda. Zbývá odehrát 
ještě dva turnaje.

Jan Jihlavec

St ar ší  ž áci z v ládli  play of f  a jsou pr v ní
Florbalová liga volného času (www.

flvc.cz) starších žáků skončila v neděli 12. 
3. 2017 posledním turnajem. V Liberci se 
nehrálo do dlouhodobé soutěže, v níž ZŠ 
Dolní Bousov skončila na prvním místě, 
ale play off. Pátý Liberec a šestá Osečná 

se dvakrát utkaly o konečné umístění, 
první čtyři týmy pak o pořadí na prvních 
čtyřech místech.

DDM Liberec – ZŠ Osečná 12:2, 10:8. 
Pátý skončil Liberec, šestá Osečná.

SCP Český Dub – TJ Hodkovice 4:5. 
Celou třetí třetinu se Dub snažil vyrov-
nat, hrálo se převážně před hodkovickou 
brankou, ale skóre se nezměnilo. Do finá-
le postoupily Hodkovice.
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CENíK iNZERCE
Občanská inzerce 
Zahrnuje krátké osobní oznámení občanů (kondolence, gra-
tulace k životním výročím, vzpomínka atd.) v obvyklém roz-
sahu 2 – 3 řádky po 60ti znacích – 50,- Kč.

Řádková inzerce
Jednoduchý řádkový inzerát a stručné nabídky prodejů, kou-
pí či pronájmů – 1 řádek nebo 40 znaků vč. mezer – 15 Kč. 

Plošná inzerce
1 strana (250 x 190 mm) 1 500,- Kč
1/2 strany (125 x 190 mm) 800,- Kč
1/4 strany (125 x 85 mm) 400,- Kč
1/8 strany (85 x 60 mm)  200,- Kč
sloupeček (60 x 80 mm) 150,- Kč
sloupec (120 x 80 mm) 350,- Kč

Sleva pro opakování inzerátu 
Opakování 2-3 x za rok sleva 15 %, 4-6 x za rok 20 %.

Podklady pro inzerci 
•	 texty nejlépe elektronicky nebo čitelně na papíře 

•	 fotky v min. rozlišení 300 dpi nebo originál fotografii   
  (nikoli tištěnou z PC) 

•	 formát doc, pdf nebo jpg

•	 platbu lze uskutečnit hotově při podání    
  nebo bezhotovostním převodem

Příjem inzerce nejpozději v den uzávěrky pro uveřejnění 
ve zpravodaji, který vyjde k 1. následující měsíc. 

Informace o inzerci získáte v infocentru, tel.: 322 312 001, 
e-mail: infocentrum@dolni-bousov.cz. 

ZŠ Dolní Bousov – Sokol Benátky 
nad Jizerou 5:3 (4:1, 0:1, 1:1), Havlík 3, 
Boček, Oudrnická. Začali jsme chybou 
a v první minutě prohrávali. Hra se zlep-
šila a v průběhu třetiny jsme vstřelili čty-
ři góly. Střelu Zmatlíka brankář neudržel 
a Oudrnická zblízka dorazila – 1:1. Pak 
Havlík sebral benáteckému hráči míček 
a poslal nás do vedení, aby při našem 
oslabení prošel celé hřiště a zvýšil na 3:1. 
A když střelu Bočka brankář neudržel 
a míček mu vypadl do sítě, vedli jsme 
4:1. Soupeř od druhé třetiny nasadil jen 
silnou pětku a snažil se manko ve skóre 
dohnat. Dlouho jsme se úspěšně bránili, 
ale po naší chybě Benátky snížily na 4:2. 
V poslední třetině nám dal jistotu další 
gól Havlíka po pěkné přihrávce Zmatlíka 
a vedení jsme udrželi, přestože jsme dal-
ší chybou nabídli soupeři snížení na 5:3. 
Třikrát jsme hráli v oslabení ze zbytečné 
přestupky – mnoho hráčů na hřišti, nedo-
držení vzdálenosti a hru hlavou.

Utkání o 3. a 4. místo: SCP Český 
Dub – Sokol Benátky 5:6 po nájezdech. 
Skóre se přesýpalo – 0:1, 3:1, 5:3, 5:5. 
Dvě minuty před koncem vedl Dub o dvě 
branky, ale Benátky dokázaly vyrovnat. 
V nájezdech nejprve pět hráčů neuspělo, 
aby šestý nájezd rozhodl o výhře Benátek 
a jejich třetím místě. Český Dub, po dlou-
hodobé soutěži druhý, nakonec obsadil 
čtvrté místo.

Finále: ZŠ Dolní Bousov – TJ Hodko-
vice 6:2 (3:1, 2:0, 1:1), Havlík 2, Žáček 
2, Boček, Svoboda. Opět jsme začali 
chybou a rychle prohrávali. A opět jsme 
dokázali skóre otočit. Nejprve našel Pilař 
křížnou přihrávkou Žáčka, před kterým 

byla odkrytá brána. Pak se trefil Havlík 
a v přesilovce poslal Svoboda z dálky mí-
ček přesně do šibenice. Ve druhé třetině 
jsme přidali další dva góly. Nejprve si 
dvojice Pilař – Žáček zopakovala branko-
vou akci jak přes kopírák, pak skóroval 
Havlík. Vedení 5:1 před poslední třeti-
nou vypadalo nadějně. Soupeř nasadil 
jen nejsilnější hráče, kteří snížili na 5:2, 
ale postupně jim došly síly. My jsme pra-
videlně střídali obě pětky. Když se čtyři 
minuty před koncem trefil Boček z dálky, 
bylo rozhodnuto. Hodkovice rezignovaly. 
Obhájili jsme první místo po dlouhodobé 
části, Hodkovice skončily druhé. Výbor-

ný výkon podali všichni hráči v poli, stře-
lecky se dařilo Jirkovi Havlíkovi. Oporou 
byl Vojta Šimon v brance.

Sestava: Vojtěch Šimon – Vojtěch Bo-
ček, Lucie Hercíková, Václav Pilař, Milan 
Žáček, Michal Žapka – Lukáš Hercík, Ja-
kub Svoboda, Jiří Havlík, Jiří Zmatlík, 
Klára Oudrnická. Na předchozích turna-
jích hráli a nyní chyběli Petr Ort (zraně-
ní) a Lukáš Zvěřina (fotbal).

Konečné pořadí po play off:
1. ZŠ Dolní Bousov, 2. TJ Hodkovice, 

3. Sokol Benátky, 4. SCP Český Dub, 5. 
DDM Liberec, 6. ZŠ Osečná.    

Miloslav Ječný
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ZDARMA

Pomůžeme Vám při přechodu od stávajícího poskytovatele. 
WIFI router zdarma při podpisu smlouvy na 24 měsíců.

Speciální nabídka
WIFI router a IPTV Start

Kvalitní a rychlé
připojení k internetu 
do Vašich domácností.
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Společenská k ronika
NARoZENÍ
Aneta Bušková, Dolní Bousov, leden
Vítek Filipčík, Dolní Bousov, leden
Ema Hošťálková, Dolní Bousov, leden
Vojtěch Ševčík, Dolní Bousov, únor
Anežka Kernová, Dolní Bousov, únor
Jakub Šimko, Dolní Bousov, únor
Dominik Heinz, Dolní Bousov, únor
Kristýna Dajčová, Dolní Bousov, březen
Tobias Szabó, Horní Bousov, březen
Klára Saláková, Dolní Bousov, březen

ÚMRTí
Františka Kverková, Dolní Bousov, leden (82 let)
Miloš Kynčl, Dolní Bousov, únor (89 let)
Libuše Kvapilová, Dolní Bousov, únor (79 let)
Vlasta Doubravská, Dolní Bousov, únor (88 let)
Miroslav Marek, Dolní Bousov, únor (69 let)
Libor Knobloch, Dolní Bousov, březen (41 let)

ŽiVOTNí JUBiLEA OBČANŮ
Duben
03. 04. Helikarová Marie, Střehom 70
06. 04.  Jirků Jarmila, Svobodín 89
07. 04.  Jírovec Josef, Dolní Bousov 80
11. 04.  Řeháček Jan, Vlčí Pole 83
12. 04.  Novotná Jaroslava, Dolní Bousov  70
14. 04.  Slavík Jiří, Horní Bousov  90
15. 04.  Jahodová Naděžda, Dolní Bousov 70
15. 04.  Kolářová Marie, Dolní Bousov 82
15. 04.  Valeš Jaroslav, Dolní Bousov 75
20. 04.  Hubičková Květuše, Vlčí Pole 85
20. 04.  Richtrová Ludmila, Dolní Bousov 90
21. 04.  Hermanová Jaroslava, Ošťovice 70
22. 04.  Kracík Jiří, Dolní Bousov 91
22. 04. Nožířová Jaroslava, Dolní Bousov 75
24. 04.  Milevská Zděnka, Bousov 90
25. 04. Ottomanský Bohuslav, Dolní Bousov 88
26. 04.  Tomášová Jana, Dolní Bousov 70 

Květen
10. 05. Hincáková Jaroslava, Dolní Bousov 93
12. 05.  Lencová Lidmila, Dolní Bousov 89
15. 05.  Šoutová Marie, Dolní Bousov 83
18. 05.  Novotný Václav, Bechov 88
19. 05.  Mrázková Květa, Dolní Bousov 85
22. 05.  Ronová Marie, Dolní Bousov 82
23. 05.  Zdobinský Karel, Svobodín 80
26. 05.  Karešová Milada, Vlčí Pole 87
26. 05.  Picek Miroslav, Horní Bousov 86

27. 05. Kalenská Marcela, Dolní Bousov 70
29. 05.  Rejmanová Marie, Dolní Bousov 84
30. 05.  Klauzová Anna, Bechov 88   

Všem jubilantům srdečně blahopřejeme.

Pokud oslavíte významné jubileum v měsíci červnu a červenci 
a nepřejete si být zveřejněni v dalším čísle zpravodaje, můžete 
tuto skutečnost zavolat do redakce na tel. 322 312 001, napsat 
na mail: infocentrum@dolni-bousov.cz nebo se zastavit v info-
centru osobně, a to nejpozději do 15. 5. 2017.

Poděkování
Manželé Skramužských děkují městskému úřadu za dárky a hezké 
posezení se starostou Mírou Bočkem a paní Jelínkovou. 

Josef a Marta Skramužských

Děkuji panu starostovi Bočkovi a paní Jelínkové za blahopřání 
a dárek k narozeninám.                                      Jindřich Hrdlička

Děkuji městskému úřadu a paní Jelínkové za milou návštěvu, přá-
ní a dárek k mým narozeninám.                             Luboš Pelikán

Vzpomínka 
Dne 20. února 2017 uplynulo 10 let od úmrtí pana Františka Jí-
rovce z horního Bousova. Odešel ze života, ale v myslích je stále 
s námi. Za tichou vzpomínku děkuje     dcera Jaroslava s rodinou.

Dne 11. 5. a 14. 5. uplyne 10 let, co nás navždy opustili pan Jiří 
Bechyně a paní Josefa Doškářová. Kdož jste je znali, vzpomeňte 
s námi.                          Dana Bechyňová, Lída Verflová s rodinami  

Dne 14. 6. uplynuly dva roky, co odešla naše milovaná usměvavá 
maminka, babička a prababička Vlasta Králová.

S láskou vzpomínají Olda, Véna a Naďa s rodinami

Děkujeme všem, kteří se přišli naposledy rozloučit s panem Mi-
lošem Kynčlem. Děkujeme za květinové dary.     Rodina Kynčlova

inzerce
 Sháníme fotografie a filmy ze závodu automobilů do vrchu 
Vyskeř, který se jezdil od roku 1966 do roku 1995. Viz fotoga-
lerie na: www.zavvysker.rajce.idnes.cz, tel. 737 289 085, e-mail: 
amkvysker@seznam.cz.

 Prodej slepiček. Drůbež Červený Hrádek opět prodává slepič-
ky snáškových plemen typu Tetra hnědá a Dominant ve všech bar-
vách. Stáří 14 - 19 týdnů. Cena 149-180,- Kč/ks. 
Prodej se uskuteční: 19. května 2017 Dolní Bousov – u vlakového 
nádraží v 15.00 hod. 
Při prodeji slepiček – výkup králičích kožek – cena dle poptávky.
Informace: Po-Pá 9-16 hod. tel. 601 576 270, 606 550 204, 
728 605 840.


